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DORJAN MARUŠIČ
Nihče nima toliko politične zrelosti niti 
poguma, da bi predlagal spremembe, ki bi 
bile učinkovite.                        Stran 11-13

izola - mesto 
pRIlOžNOstI
Danilo Markočič: Sem rojen Izolan in 
zame je Izola vedno bila in bo naljepše 
mesto na mediteranu. Želi si, da bi izola 
dobila sloves mesta, ki daje priložnost 
vsem.    Stran 3

pRORAČUN 
piran
Predlog piranskega proračuna 
zmanjšan za 515.000 evrov. Zastojn 
WiFi zaenkrat ostaja. Klif v 
Fiesi se bo popravljal.   
    Stran 5

pomladne 
alergije
Soncu smo najbolj izpostavljeni v 
svojem vsakdanjiku. Zato je pomebno, 
da svoje telo zaščitimo na primeren 
način z oblačili in zaščitnimi kremami. 
              Stran 17
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aniKa HorVat
Moj vzor so ljudje z veliko empatijo do 
drugih ljudi.                                  Stran 28

ilegalni 
migranti 
priHajajo

Stran 18-19

zdraVKo 
pOČIVAlŠEK
Za hotele na obali si želim lastnika, 
ki bo imel vizijo in znanje.  Stran 6-7
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Spoštovani bralci
Dorjan Marušič v intervjuju pripiše 
neodzivnost vladajočih politikov na državnem 
nivoju, predvsem šibki koaliciji, ki ni garant 
za učinkovitost. Ali je res samo to razlog 
neučinkovitosti, ki jo vse pogrešamo pri naših 
politikih? Ali ste imeli že kdaj občutek, da ste 
nekoga spoznali, ki je bil »navaden« občan, 
vaš znanec, prijatelj, ki ste ga poznali kot 
podjetnega, pozitivnega človeka, ki je skrbel za 
svojo okolico in svoj biznis in se spremenil, ko je 
šel v politiko? Kako lahko obstaja takšna razlika 
med pozitivnimi in podjetnimi posamezniki, ko 
bi pa naj začeli delat v skupno dobro se nekaj 
pokvari? En del odgovora je zagotovo v sistemu 
demokracije, kjer ste v politiki pač  »prisiljeni« k 
usklajevanju in iskanju kompromisov. Ampak ali 
je to najpomembnejši razlog, da imamo občutek, 
da večina politike ne dela v dobrobit nas vseh, 
ampak v dobro nekih drugih interesov, ki jih mi ne 
razpoznamo kot splošne oziroma naše interese? 
Verjetno ne. Del odgovora se zagotovo skriva 
v prepričanju, da smo vsi lahko dobri politiki. 
Velika napaka. Meni recimo ne pade na kraj 
pameti, da bi šel v politiko, predvsem iz razloga, 
da vem, da bi v politiki izgubil svojo učinkovitost. 
Moj način dela je, da sem hiter pri sprejemanju 
večine odločitev, da sem obkrožen z ljudmi, ki 
podobno mislijo kot jaz in lahko z njimi v duhu 
skupinskega dela, opravljam dobro in učinkovito 
delo. Ko se enkrat dogovorimo, da nekaj 
želimo speljati, se to v roku, ki si ga določimo 
tudi zgodi. Dogovor oziroma zaveza, ki si jo 
postavimo, se mora zgoditi. Če se v določenem 
roku ne zgodi, je pač bilo nekaj narobe z zavezo 
ali časovnico in to je čas, da krenemo naprej. In 
ker se nas večina v svojem zasebnem življenju 
tako obnaša, to pričakujemo od politike. In zato 
prihaja iz leta v leto do razočaranj in nikomur ne 
damo prav radi in z veseljem priložnosti, da se 
na oblasti najprej nauči politične obrti. Očitno 
je tudi, da se je v stotih dnevih ne da naučiti. In 
zato je vprašanje, ki je na mestu - zakaj vseeno 
vedno raje izberemo posameznike, ki so popolni 
neznanci v političnem življenju in ne raje tistih, 
za katere vemo, da vsaj politično obrt dobro 
poznajo...

Tomaž Perovič

OBČINE
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sejma Seatrade Cruise Global se vsako 
leto udeležujejo pomembni predstavniki 
ključnih deležnikov navtičnega turizma. 

Tako se na sejmu znajdejo različni ladjarji, 
ladjedelnice, pristanišča, organizatorji potovanj 
in izletov ter predstavniki lokalnih in nacionalnih 
turističnih združenj. 

Kot je znano, bo v Koper letos prišlo 70 ladij, 
ki nam bodo pripeljale 100.000 potnikov. Največ 
prihodov pa bodo na potniškem terminalu 
beležili junija, julija in oktobra, so sporočili z 
Mestne občine Koper in dodali, da bo prvič pri 
nas pristalo devet novih ladij. Prva med njimi 
je k nam prispela MSC Lirica, ki smo jo gostili 
11. aprila in je k nam pripeljala 2323 potnikov. 
Tako so se letošnjega sejma udeležili predvsem s 
ciljem, da bi se potniki lahko tudi v Kopru vkrcali 
na potovanje.

Letos bodo na potniškem terminalu v Kopru v 
povprečju privezane tri potniške ladje na teden 
oziroma vikend. Kot še sporočajo z Mestne 

občine Koper, so napovedani tudi prihodi novih 
ladjarjev, in sicer najvišjega cenovnega razreda. 
V Kopru je namreč vedno več takih ladij, ki k 
nam pripeljejo najpetičnejše goste, ki si želijo 
posebnega doživetja, zato se destinacija Koper 
usmerja predvsem v butični turizem.

Ladjarji Sloveniji oziroma Kopru priznavajo 
številne prednosti pred drugimi pristanišči 
severnega Jadrana. Predvsem odtehtajo svoje 
kakovostne storitve, ki se lahko primerjajo ali 
presegajo storitve številnih evropskih destinacij, 
so poudarili na Mestni občini Koper, zagotovo pa 
je vsaj kar se tiče destinacije Koper ena glavnih 
prednosti prav urejenost in čistost okolice ter 
dostopnost starega mestnega jedra Kopra, ki je 
le streljaj od potniškega terminala.

Lani je s potniškimi ladjami po svetu potovalo 
28 milijonov potnikov, od tega sedem milijonov 
Evropejcev in trend tovrstnih potovanj se bo 
še višal. Sredozemlje še vedno ostaja druga 
največja globalna ciljna destinacija s 17 odstotki 
svetovnega potniškega prometa.

Koper

potniŠKe ladje
Pred časom se je v Miamiju zaključil tradicionalni Seatrade Cruise Global sejem, 
ki velja za največjo in najbolj prepoznavno borzo s področja potniškega ladijskega 
turizma na svetu, na kateri se je tudi letos kot ena bolj perspektivnih destinacij 
v Evropi predstavilo mesto Koper, in sicer pod okriljem Slovenske turistične 
organizacije (STO), Luke Koper in Mestne občine Koper.

Kot zanimivost naj omenimo, da je marca 
2018 Mestna občina Koper na sejmu Seatrade 
Cruise Global 2018 v Miamiju prejela posebno 
priznanje ladjarja Azamara Cruises, in sicer za 
vrhunsko izvedbo dogodkov Azamazing, ki jih 
ladjar vsako leto prireja za goste njihovih najbolj 
prestižnih potniških ladij širom sveta. Tudi 
letos bo Koper gostil kar tri posebna doživetja 
za goste prestižnih ladij Azamara Club Cruises, 
ladjarja Royal Caribbean Cruise Line, ki se 
bodo zgodili v maju, juniju in septembru.

izolska občina je prav tako kot koprska 
in piranska, letos dobila novega župana, 
Danila Markočiča, ki smo ga povprašali o 

izstopajočih investicijah, razvoju zaledja in viziji 
Izole v prihodnosti. Zaupal nam je tudi, da je 
ponosen oče in »nono«, kar nekaj prostega časa 
pa posveti svojim oljkam.
Katere so tiste najbolj vidne investicije, ki 
se jih boste lotili v letošnjem letu?

Proračun Občine Izola za leto 2019 
predvideva 24,59 milijona evrov prihodkov in 
24,64 milijona evrov odhodkov. Investicijam je 
namenjenih 7,51 milijona evrov, največ sredstev 
pa bo namenjenih za komunalno opremljanje 
Cone mestne industrije (CMI) in izgradnjo 
kanalizacijskega omrežja med Izolo in Šaredom 
ter zapiranju deponije nenevarnih odpadkov. 
Do začetka novega šolskega leta načrtujemo 
dozidavo podružnične šole v Kortah, in sicer 
dve učilnici in sanitarije za potrebe otroškega 
vrtca organiziranega znotraj objekta ter ureditev 
šolskega igrišča.

V kolikor bomo skupaj z Javnim zavodom za 
podjetništvo Izola (JZP Izola) uspešni na prijavi 
na nov razpis Ministrstva za kulturo sledi 2. faza 
obnove palače Besenghi degli Ughi. Besenghijeva 
palača je po opravljenih restavratorskih posegih 
v okviru prve faze v bistveno boljšem stanju. 
Restavriran je omet, zamenjano je stavbno 
pohištvo (okna, vrata, balkon), restavrirana 
je skulptura beneškega leva, kamniti portali 
in tlaki v avli objekta ter obnovljeno zunanje 
stopnišče. Občina bo tudi v prihodnje stremela 
k nadaljevanju faznega urejanja palače v skladu s 
pridobljenimi sredstvi s končnim ciljem, da bi jo 
enkrat obnovili v celoti. 

Posebno pozornost bo občina namenjala 
obnavljanju občinskih stanovanj in oddajanju 

le teh svojim občanom v najem. JP Komunala 
Izola bo po pooblastilu Občine pričela z vsemi 
potrebnimi aktivnostmi za ureditev novih 
stanovanj. Ocenjujemo, da bi bila: tri nova 
stanovanja na Smrekarjevi ulici 52 vseljiva 
predvidoma do konca leta 2019, pet na novo 
pridobljenih stanovanj na Južni cesti 20 bi bilo 
vseljivih predvidoma v začetku leta 2020 (za 
ureditev le-teh potrebno še pridobiti gradbeno 
dovoljenje) in sedem do deset že obstoječih 
stanovanj, v katerih je potrebno izvesti le 
vzdrževalna dela, bodo urejena do jeseni 2019.
V medijih je zadnje čase odmevala afera 
R Mercuri, na kateri točki je trenutno 
postopek in kakšni so ukrepi občine?

Občina Izola je uspela zagotoviti in deponirati 
sredstva v višini 1,9 milijona evrov za poplačilo 
izvršbe, ki je postala pravnomočna konec leta 
2018, tik preden sem prevzel županovanje. 
Postopki  so še v teku, sredstva so rezervirana, 
plačila pa še nismo izvedli. Večkrat pa sem 
poudaril, da je ta odločitev zelo nevaren 
precedens, saj uvaja sodno prakso, ki lokalnim 
skupnostim zelo omejuje odločanje o razvoju 
prostora, ki je v njihovi ustavni pristojnosti.

Kje vidite največ možnosti pri povezovanju 
z ostalimi obalnimi občinami oz. katere 
aktivnosti se že odvijajo v tej smeri, če 
se in katerih konkretnih rešitev se lahko 
nadejamo do konca mandata (morda tudi 
beseda o ureditvi obalne ceste).

Lani je bila med Mestno občino Koper in 
Občino Izola podpisana projektna naloga za 
Regionalni prostorski načrt v teku pa je priprava 
Regionalnega prostorskega načrta z naslovom: 
Priobalni pas Koper-Izola. Na izolskem delu 
obalne ceste načrtujemo ureditev kolesarske 
steze, za kar je Občina sredstva že prejela v 
okviru različnih virov financiranja (Evropski 
sklad za regionalni razvoj, Evropski strukturni 
in investicijski skladi in Kohezijski skladu EU), 
postavitev javne razsvetljave, kolesarskih 
servisnih točk in števca za štetje števila 
kolesarjev. Javna razsvetljava se bo uredila vse do 

predora Šalet, vključno z razsvetljavo v predorih.
Razvoj zaledja?

Za podeželje bo pomembna investicija 
izgradnja fekalnega kolektorja med Izolo in 
Šaredom. Obenem bo ob izkopu za fekalni 
kolektor vgrajena tudi optika, ki bo tako 
pripeljana do izolskega zaledja. Načrtujemo 
tudi projekt obuditve arheološkega najdišča 
Kaštelir, ki se nahaja v izolskem zaledju, v kolikor 
bomo skupaj z JZP Izola uspešni na prijavi za 
razpisana evropska sredstva. Do začetka novega 
šolskega leta načrtujemo dozidavo podružnične 
šole v Kortah in sicer dve učilnici in sanitarije 
za potrebe otroškega vrtca organiziranega 
znotraj objekta ter ureditev šolskega igrišča. 
Za izgradnjo garaže Prostovoljnega gasilskega 
društva Korte bo občina proti koncu letošnjega 
leta pripravila razpis za izbiro izvajalca del. V tem 
letu bo pridobljeno gradbeno dovoljenje.
Vizija za Izolo v prihodnosti?

Sem rojen Izolan in zame je Izola vedno bila in 
bo najlepše mesto na Mediteranu. Želim si, da bi 
Izola dobila sloves mesta, ki daje priložnost vsem. 
Kot župan želim povezovati urbani del z zaledjem 
ter spodbujati enakomeren trajnostni razvoj v 
katerem so občanke in občani aktivni kreatorji 
svojega okolja, življenja in kakovosti bivanja. 
Povezani in aktivni lahko krepimo podobo mesta 
in občine v kateri je varno in prijetno živeti 
v medgeneracijskem sožitju. Kraja, ki ponuja 
bogate kulturne vsebine in možnosti za osebno 
rast, občinska uprava pa je prijazen in učinkovit 
servis občankam in občanom. 
Kdo je Danilo Markočič, ko ni župan?

Čeprav mi županovanje precej skromno 
odmerja čas za zasebne aktivnosti, pa v zasebnem 
življenju ostajata prioriteti družina in oljkarstvo. 
Sem oče in nono, našo družino pa povezuje 
tudi skrb za oljčnik s približno 1300 oljkami. 
Predsedujem Društvu oljkarjev slovenske Istre, 
vendar sem po prevzemu županskih nalog izrazil 
željo, da društvo izvoli novega predsednika. 
Postopki so že v teku.

Tina Saražin

DANIlO MARKOČIČ

izola
»Želim si, da bi Izola dobila sloves mesta, ki daje priložnost vsem«
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z Denisom Fakinom, v tretje izvoljenim 
predsednikom sečoveljske krajevne 
skupnosti, je tekla beseda o številnih 

temah. Kot bivši podžupan, občinski svetnik, 
osebno angažiran v civilni zaščiti in humanitarni 
organizaciji Rdeči križ, je skupaj s svojimi sokrajani 
bil priča celi vrsti velikopoteznih, a neuresničenih 
načrtov.   
Kako je biti predsednik KS Sečovlje? 

Merilo za dobro opravljano delo je zaupanje 
in spoštovanje sokrajanov. V KS imamo različna 
mnenja, a nismo politični nasprotniki. O vseh 
velikih, tudi razvpitih projektih, ki naj bi prinesli 
blagostanje, se mora poenotiti in strinjati večina 
akterjev, od države in občine do lokalne skupnosti. 
Osebno me stiki z ljudmi motivirajo, mi dajo 
energijo, z veseljem se angažiram in borim zanje. 
 Sečovlje, v zeleno-modrem objemu, 
na eni strani zoranih polj, sadovnjakov, 
vinogradov, na drugi solin. Kaj od naštetega 
bi lahko tvorilo fiziognomijo novega obraza 
Sečovelj: golf igrišče, večje letališče, 
kompleks hotela in apartmajev na področju 
rudnika premoga? 

Pred devetimi leti smo si prizadevali za golf celo s 
civilno iniciativo, večina krajanov je bila naklonjena. 
Danes imam ta projekt bolj za izpeto pesem in 
zamujeno priložnost. Prav tako hotelski kompleks 
na rudniku – investitorji z nekaj deset milijonskimi 
zneski ne padajo z neba.

Načrt podaljšanja letališke steze je zaradi 
pomanjkanja celovite strategije tudi obvisel v 
prostoru in času. Lega letališča tik ob solinah se 
je izkazala kot past tako za soline kot za letališče. 
Sorazmerno blizu, eno uro stran, sta dve večji 

letališči – v Puli in Ronchi pri Trstu, s katerima 
imamo solidne cestne povezave. 

Soline so biser. Edinstvene, zdravilne. Žal imamo 
vse manj pristnega stika z njimi. Nekdanja tovarna 
Droga jih je prepustila državi, ki je koncesijo 
podelila podjetju Mobitel, danes Telekom. Z njimi 
KS nimamo stikov. Domačini ne delamo v njih, v 
soline lahko vstopimo samo s plačilom vstopnine. 
Časi, ko smo se kopali v teh kanalih, so minili.
Koliko truda ste domačini pripravljeni vlagati 
v obdelovanje zemlje, pridelavo hrane, 
pridelavo oljčnega olja, vinogradništvo...? Je 
kdo, ki dvigne glas za »hrana km nič«?

Se spomniš poplav, nepobranih naplavljenih 
jabolk? Birokratski sistem je kmetijstvo pahnil 
v položaj sirote. Posamezni vztrajni navdušenci 
so bili deležni posmeha in žalitev, posebej v času 
razhajanja mnenj o upravičenosti golf igrišča 
in pozidav v zvezi z njim. A je »nerodovitna, za 
kmetijstvo neprimerna« sečoveljska vala letos 
preorana! Verjamem, da bo mladim rokam našega 
sokrajana bogato povrnila vložen trud. Idealno bi 
bilo povezati vse vsebine – poljedelstvo, rekreacijo, 
tudi golf, v duhu trajnostnega razvoja. Ravnovesje 
zelenih, travnatih površin, obdelane zemlje in 
bližnjih solin moramo ohranjati. 
Razmere v Jernejevem kanalu: po več 
kot dveh desetletjih kopičenja nesnage in 
popolne anarhije je le kazalo na bolje. Sedaj 
pa...

Bili smo prepričani, da bo sramotnih razmer po 
dveh desetletjih definitivno konec. Na državnem 
nivoju smo imeli kombinacijo odločnega ministra 
Lebna, imamo svojo poslanko ga. Meiro Hot, celo 
naklonjenost Alenke Bratušek. Dober začetek je 

pokvarilo politično manipuliranje. Po konkretni 
akciji odvoza propadlih plovil je odneslo ministra. 
Glede zadnjega diktata ministrstva menim, da ne 
bo nič iz tega in tudi občina ne bo naredila ničesar 
v teh šestih mesecih. Vse skupaj naj se počisti in 
začne na novo. 
4. Seja piranskega občinskega sveta ti je 
vzbudila ...

... ogorčenje in razočaranje! Pri tako pomembnem 
aktu, kot  je potrditev občinskega proračuna, bi 
župan g. Zadkovič moral zagotoviti podporo. 
Pravočasno je dobil signal, da bi si moral vzeti 
več časa. Za nameček je svojim svetnikom očital 
»neposlušnost«.  
Kdaj v Sečovljah praznujete, se družite?

Turistično društvo Taperin julija organizira 
»mednarodni ex tempore Sečovlje«. Poveselimo 
se na tradicionalni solinarski šagri. Konec julija 
PGD Sečovlje priredi gasilsko veselico, novembra 
tradicionalno praznujemo praznik zavetnika 
Sečovelj, sv. Martina. Lepo je videti krajane, 
ki se na domač praznik vračajo, četudi ne živijo 
več v rodnem kraju. Pred dvema letoma smo 
namenili krajanom tudi prostor z dvema ducatoma 
garnitur miz in klopi, v katerem se lahko družijo in 
praznujejo.   
Kaj bi dal za popotnico mladim, morda 
svojemu otroku, ki bi se želel politično 
udejstvovati? 

Če jih motivira prizadevanje za skupno dobro, če 
znajo prisluhniti ljudem in so povezovalni, morajo 
biti močni. Politika lahko prizadene. Obljube se 
slej ko prej morajo preleviti v dejanja. To je velika 
odgovornost!

Zora Mužinić

denis FaKin

sEČOVlJE
Krajevna skupnost Sečovlje je ena od osmih, ki tvorijo občino Piran. Meji na sosednjo 
Hrvaško, bregova dveh držav se srečata v strugi Dragonje, drugje prepletata z 
bodečo žico, v tretje se iščeta med valovi Piranskega zaliva in Savudrijske vale.

Do specialista
že v sedmih
dneh.

Za zdravje,
za zmage.

Specialisti

Specialisti+

Specialisti 
Nezgoda

Preprečite, da bi se vam
zdravstveno stanje poslabšalo
zaradi predolgega čakanja na
pregled specialista.

Dostopajte do pregleda,
diagnoze in zdravljenja
hitreje.

Povprečna čakalna doba z zavarovanji Specialisti v letu 2018 je bila 7 dni.

Vaš partner za zdravje. www.triglavzdravje.si

piran

pRORAČUN V pIRANU 
ZNIžAlI ZA DOBREGA pOl 
milijona eVroV
V proračun vnesli vse amandmaje, ki so jih podali svetniki.

V okviru dneva odprtih vrat na občini 
Piran potekala predstavitev proračuna 
občinskim svetnikom. Predstavitve se je 

udeležilo pet svetnikov in predstavniki občinskih 
uradov, ki so podali nekatere odgovore na 
svetniška vprašanja. Potrebno je poudariti, da so 
na piranski občini zmanjšali proračun za 515.000 
evrov in ob tem upoštevali amandmaje, ki so bili 
podani na zadnji občinski seji.

Za ureditev spornega klifa v Fiesi bo po novem 
proračunu namenjenih 150.000 evrov in ne več 
650.000 kot je bilo prvotno mišljeno. 500.000 
evrov so namreč prerazporedili glede na vložene 
amandmaje. Od tega so 200.000 evrov namenili 
ureditvi cestne infrastrukture in povečali enkratni 
znesek ob rojstvu otroka iz 150 na 250 evrov, 

dodatnih 130.000 evrov so na podlagi amandmaja 
namenili turističnemu društvu, 20.000 evrov pa 
bo, v primeru, da bo tokratni proračun sprejet, 
namenjenih dejavnostim, ki bodo sledile prijavi za 
Evropsko prestolnico kulture.

Poleg tega so se na občini po novem zavzeli 
za to, da bo brezžična (WI-FI) povezava na 
razpolago vsem. Župan Đenio Zadković je dejal, 
da so stanje omrežja preverjali tudi na terenu 
in ugotovili, da občina nameni abslutno preveč 
denarja (od 35 do 40 tisoč evrov na leto) za to 
kar dobijo. Omrežje je ponekod zelo slabo in 
so zato razmišljali o ukinitvi le-tega. Vendar bo 
ne glede na to “WI-FI” na voljo zastonj vsem 
obiskovalcem in turistom Pirana.

Tina Saražin
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minister za gospodarstvo in tehnološki 
razvoj Zdravko Počivalšek opravlja 
to funkcijo že drugi mandat. Kot sam 

pravi, daje velik poudarek razvoju turizma. Z njim 
smo se pogovovarjali o najbolj aktualnih temah, 
ki zadevajo portoroške hotele in o uresničevaju 
strategije razvoja turizma na slovenski obali. 
Kako ocenjujete gospodarski razvoj v 
Sloveniji in še posebej na slovenski obali? 

Slovensko gospodarstvo je znova prebujeno, 
investicijski cikel zagnan, naša gospodarska rast 
in rast izvoza sta nad povprečjem EU. Vedno 
več investitorjev nas prepoznava kot državo s 
prijaznim poslovnim okoljem. To sicer ne pomeni, 
da smo dosegli svoj cilj na tem področju, smo pa 
definitivno na dobri poti in imamo dobro osnovo 
za nadaljnjo rast. 

Če se osredotočimo na turizem, ki je poleg 
logistike zagotovo paradni konj obalnega 
gospodarstva, smo s podatki o razvoju turizma 
in turističnem prometu zadovoljni. Obmorske 
občine so v letu 2018 ustvarile 19 % vseh 
turističnih prenočitev, kar je 7 % več kot leto pred 
tem. Velik napredek v smislu razvoja slovenskega 
turizma smo dosegli, ko smo v skladu s Strategijo 
trajnostne rasti slovenskega turizma 2017-2021 
Slovenijo razdelili na štiri makro destinacije. Ena 
od makro destinacij je Mediteranska in Kraška 
Slovenija, v katero sodi osem vodilnih destinacij. 
Ta razdelitev prvič ne temelji na geografskih in 
organizacijskih enotah, temveč na produktih, na 
vsebini, ki jo ponujamo gostom. Izhajali smo torej 
iz turistov in njihovih pričakovanj, zato od vodilnih 
destinacij pričakujemo tudi veliko sodelovanja 
in povezovanja. Rezultati na strani prihodov in 
nočitev se že poznajo, čaka pa nas še kar nekaj 
dela na področju doseganja bolj kakovostne 
storitve in nastanitve.
Ali sodelujete z župani na slovenski obali in 
kako ocenjujete njihovo delo? Ali bi lahko 
naredili več?

V turizmu nihče ne zmore sam. In če kje, potem 
najbolj sodelujemo ravno na področju turizma. 
Pa ne le z župani, z vsemi ključnimi deležniki – 
od županov, do predstavnikov vodilnih destinacij, 
turističnega gospodarstva in civilnih združenj. 
Vedno bi lahko naredili več, vedno si moramo 
prizadevati več, vendar pa si moramo biti 
sposobni priznati tudi dosedanje dosežke, ki jih ni 
malo. In če ste že vprašali po sodelovanju z župani 
– z njimi smo v času mojega prejšnjega mandata 
okrepili sodelovanje tudi preko Sveta županov 
vodilnih destinacij slovenskega turizma.
Ali država uresničuje strategijo razvoja 

turizma na obali?
Seveda, hodimo po začrtani poti. Kot veste, 

strategija vsebuje šest politik in 75 ukrepov. 
Eden od pomembnih ukrepov je prej navedena 
razdelitev Slovenije na makro destinacije in vodilne 
destinacije. Tudi vse spremembe na področju 
zakonodaje, politike kadrov, spodbujanja naravnih 
in kulturnih virov itd. vplivajo na razvoj turizma v 
Sloveniji, pomembni pa so tudi ukrepi spodbujanja 
investicij v turistično infrastrukturo, npr. kreditna 
shema, ki smo jo oblikovali skupaj s SID banko v 
višini 160 milijonov evrov, javni razpisi ministrstva 
za razvoj novih integralnih turističnih produktov 

in za sofinanciranje razvoja in promocije vodilnih 
turističnih destinacij, tudi ukrep načrtovanega 
prestrukturiranja hotelskih podjetij v državni 
lasti. Ja, postopoma se strategija razvoja turizma 
uresničuje, vendar poudarjam, strategija je skupna 
vsem ključnim deležnikom v turizmu, vsi moramo 
vložiti napor, da bomo dosegli zastavljeno. 
Obala je pozimi prazna, veliko hotelov 
se zapre, saj ni veliko obiskovalcev. Prav 
tako v tem času ni služb za domačine. Na 
kakšen način bi morali delovati hoteli, da 
bi pritegnili goste tudi v zimskih mesecih? 

Desezonalizacija turistične ponudbe je 
pomembna tema v slovenskem turizmu, ne zgolj 
na obali. Rešitev je v oblikovanju kakovostnih 
turističnih produktov, ki bodo goste v destinacijo 
pritegnili tudi izven glavne turistične sezone – 

365 dni na leto. Ustvariti je potrebno ponudbo, 
dogodke, festivale, kreirati zgodbe in jih ustrezno 
predstaviti. Hotel sam lahko naredi veliko, vendar 
ne vsega, potrebno je tesno sodelovanje lokalne 
skupnosti, vodilne destinacije oz. turističnih 
združenj, ponudnikov, agencij, da se ustvari 
turistična ponudba z vsebino, ki pritegne. Gost ne 
pride v destinacijo zgolj zaradi hotela in njegove 
ponudbe. Hotel še ni produkt, gost potrebuje več 
– pristna, lokalna doživetja, ki jih hotelirji lahko 
vpletejo v ponudbo, ki jo ponudijo gostom. 

Slovenija se na trgu pozicionira kot destinacija 
za 5-zvezdična doživetja, pri čemer 5-zvezdičnost 

predstavljajo avtentična, butična, personalizirana 
doživetja. Slovenski obalni turizem že dolgo ne 
stavi več zgolj na produkt »morje in sonce«, 
temveč se usmerja predvsem na organizacijo 
poslovnih srečanj in dogodkov, ki se že po svoji 
naravi odvijajo izven glavne turistične sezone. 
Zagotovo je to prava smer razvoja.
Zakaj ste na vladi zaustavili prodajo dolgov 
holdinga Istrabenz? Ali zaradi tega, ker je 
bil eden od interesentov Kostić?

Vlada RS je sprejela Strategijo trajnostne 
rasti slovenskega turizma 2017-2021, v kateri je 
opredeljen tudi ukrep prestrukturiranja hotelskih 
podjetij v državni lasti. Realizacije ukrepa smo 
se lotili premišljeno in odgovorno. Načrtovana 
in predvsem nujna konsolidacija slovenskega 
turizma v državni lasti pa se bo izvedla zaradi 

uresničitve višje dodane vrednosti teh družb.
V omenjeni strategiji je Istrabenz opredeljen 

kot eno ključnih podjetij na področju razvoja  
turizma. Ker je bil v teku prodajni postopek 
delnic Istrabenz turizma, d. d., smo sprejeli sklep, 
da DUTB hkrati ne sme pristopati k postopkom 
prodaje terjatev DUTB do Istrabenz holding. 
Vzporedni tek dveh prodajnih postopkov namreč 
ne zagotavlja optimizacije cene in vrednosti 
premoženja. Ni v interesu nikomur, ki se zaveda 
potenciala slovenskega turizma, in ki si prizadeva 
ta potencial tudi uresničiti.
Ko je Kostić prevzemal Gorenjsko banko 
ste ga podpirali. V kakšnih odnosih ste 
sedaj s Kostićem?

Tukaj je moj odnos nepomemben. Turizem k 
našemu bruto domačemu proizvodu prispeva 

skoraj 13 %, osnovna celica turizma pa je 
postelja, soba. Naj na tej točki ponovim le to, 
da bi bilo narobe, če bi državne hotele prehitro 
in prepoceni prodali. Kot minister pristojen za 
turizem moram narediti vse, da bomo turistične 
kapacitete v državni lasti organizirali in uredili do 
te mere, da bodo dajale kar najboljše rezultate 
in bodo na trgu potem tudi dosegle višjo ceno 
– ko bomo seveda prišli do točke premišljene 
privatizacije, ki bo v dobro hotelov in države 
same.
Pred leti ste dejali, da ima Sava turizem 
največji potencial v Sloveniji in da mora 
postati tudi hrbtenica slovenskega turizma. 
Še vedno menite tako in zakaj?

Sava turizem je izjemno pomembno podjetje v 
slovenskem turističnem prostoru. Po podatkih 

Analize ključnih kazalnikov poslovanja dejavnosti 
hotelov in podobnih nastanitvenih obratov v 
slovenskem turizmu v obdobju 2007-2017, ki jo 
je pripravilo podjetje Hosting, je Sava turizem 
eno od najuspešnejših turističnih družb. Po višini 
doseženega prihodka je Sava Turizem v dejavnosti 
hotelov in podobnih obratov v letu 2017 uvrščena 
na prvo mesto med slovenskimi turističnimi 
družbami. To so dejstva. 

Dejstvo pa je tudi, da imamo strategijo trajnostne 
rasti slovenskega turizma, ki jo morajo spoštovati 
vsi, ki razpolagajo z državnim premoženjem v 
tem sektorju, medtem ko prodaja naših najbolj 
vzhodnih term nikakor ni v skladu s strategijo. 
In s tem seveda ne morem biti zadovoljen. Tisti, 
ki bo konsolidator slovenskega turizma ali si to 
želi, preprosto mora slediti korakom, ki smo 
jih začrtali na področju upravljanja z državnim 
premoženjem in trajnostno rastjo slovenskega 
turizma. 
Kako ocenjujete poslovanje Save oz 
njihovih hotelov?

Seznanjen sem z njihovimi ambicioznimi načrti 
prenov in investicij, ki peljejo v smer višanja 
kakovosti turistične ponudbe in dviga dodane 
vrednosti, kar je smer, ki smo si jo s strategijo tudi 
zastavili. Glede na obseg oz. število turističnih 
kapacitet, ki jih ima Sava turizem v lasti, bi si želel 
višjega donosa.
Kaj namerava država narediti s šestimi 
portoroškimi hoteli? Ali jih nameravate 
prodati, upravljati samo ali dati v 
upravljanje?

V turizmu si absolutno želimo konsolidacije 
na področju upravljanja, temu pa mora slediti 
prestrukturiranje in na koncu premišljena 
privatizacija družb. Želimo si lastnika, ki bo imel 
vizijo in znanje, da bo tudi poslovanje omenjenih 
hotelov dvignil na višjo raven. Država nima 
interesa ostati dolgoročna večinska lastnica, ima 
pa interes, da ti hoteli uspešno poslujejo!
Koliko denarja boste namenili za nakup 
prej omenjenih hotelov?

Počasi, korak po korak. SDH je pripravil 
ustrezen naložbeni dokument, katerega mora 
najprej potrditi Vlada RS. Dokument tudi kaže, na 
kakšen način bodo izkazane dolgoročne sinergije 
ter ekonomski učinki konsolidacije lastništva 
turističnih družb. Šele po potrditvi vlade bo 
DUTB lahko ustanovila namensko družbo, nanjo 
pa se bodo prenesli deleži v teh hotelih.
Ali jih nameravate dati v upravljanje Savi? 
Vemo, da Sava namreč nima denarja za 
nakup.

Za takšne napovedi je še prehitro. Moje stališče 
je jasno, upravljanje državnega premoženja mora 
biti v rokah najboljših, najbolj odgovornih in 
strokovnih ljudi, z njim pa je potrebno ravnati 
premišljeno in strateško – ni vseeno, kaj se bo 

z državno srebrnino zgodilo jutri. Konsolidator 
slovenskega turizma mora tudi s svojimi dejanji 
pokazati, da sledi strategijam, ki smo jih sprejeli 
glede upravljanja z državnim premoženjem in 
trajnostno rastjo slovenskega turizma. Tu ni 
prostora za solo poteze. Vsi skupaj moramo 
zasledovati javni interes gospodarskega razvoja 
Slovenije na področju turizma.
Kako odgovarjate na očitke, da želite 
z javnim denarjem reševati zadolžena 
podjetja?

Država je posredno ali neposredno lastnica 40 
% slovenskih turističnih podjetij, ki obvladujejo 
več kot 70 % hotelskih kapacitet. Ne bi bili 
odgovorni, če bi pustili, da se vprašanje lastništva 
rešuje samo od sebe, v korist kupcev in ne tudi 
dolgoročne koristi za slovenski turizem. Od tega, 
kako se bodo razvijala in poslovala, je odvisen 
tudi nadaljnji razvoj slovenskega turizma.

Sicer pa pri konsolidaciji gre predvsem za 
združevanje, in ne nakupe, vseh deležev v 
turističnih družbah na enem mestu in pod 
enotnim finančnim nadzorom in upravljanjem, kar 
bo prispevalo k večji jasnosti, transparentnosti in 
k optimalnemu procesu razvoja in privatizacije.  
Ali se vam ne zdi sporno, da bi v kolikor 
Sava prevzame upravljanje teh hotelov, 
prišlo do velikega monopola?

Moje stališče glede Save sem že pojasnil, a to ni 
vezano na monopol, saj sem večkrat poudaril, da 
potrebujemo predvsem upravljalsko konsolidacijo 
in ne lastniške.
Kakšno prihodnost napovedujete 
obalnemu turizmu?

Svetlo, absolutno, saj celotna makro regija 
Mediteranska in Kraška Slovenija ponuja pisano 
paleto doživetij, ki imajo petzvezdični potencial. 
Kjer je potencial, se gotovo da delati, če je za to 
volja, če so za to ljudje in če je za to potrebno 
znanje. Obala vse to ima. Je pa zaradi svoje 
geostrateške lege izjemno atraktivna tudi za tuje 
vlagatelje, ki seveda ne sledijo strategiji, ki smo 
si jo zastavili, saj jim tega niti ni treba – in tu ima 
seveda ključno vlogo država. 

Petra Mežnarc

interVjU

ZDRAVKO pOČIVAlŠEK
Za portoroške hotele želimo lastnika, ki bo imel vizijo in znanje
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santomas, vinogradniško-oljkarska kmetija 
Ludvika Nazarija Glavine, se nahaja v vasici 
Šmarje pri Kopru. Razprostira se skoraj 

na 24 hektarjih vinogradov, prav tako imajo 
še oljčnike na 5 hektarjih. Posestvo je izrazito 
opazno in prepoznavno zaradi stolpa, ki se nahaja 
ob njem in na katerem vihra zastava družine 
Glavina skupaj s slovensko zastavo. Lastnik 
Glavina ima rad slovensko Istro in zaradi tega 
je kmetija zgrajena iz istrskega kamna, seveda 
po priporočilu arhitektov glede ustreznosti 
objektov v slovenski Istri. Posestvo še vedno vodi 
Ludvik Glavina, ki je tudi razvil blagovno znamko 
Santomas. »Sam začetek poslovanja oziroma 
dela z vinom sega v moje otroštvo. Jaz sem tukaj 
rojen, moji starši so stari Ištrijani, doma iz Šmarij 

in rodil sem se kot sin kmečkih staršev«, je pričel 
pripovedovati Glavina. Njegova ljubezen do 
vinograda in oljk je nastala pri delu v vinogradu, 
saj je v njem delal že od malega. »In ta ljubezen 
se me je držala celo življenje. Odšel sem študirat 
v Ljubljano, doštudiral, se zaposlil, zmeraj sem 
delal na področju marketinga in leta 1997 leta, 
ko je umrl oče, sem bil na razpotju, kar narediti«, 
je pojasnil. Ker je imel takrat drugo zaposlitev, 
ni vedel, kako naprej. Nazadnje se je odločil, 
da bo investiral v to zgodbo, da bo naredil 
vingradniško kmetijo v spomin in čast njegovih 
kmečkih prednikov. Najprej je blagovno zmanko 
svojega očeta Glavina spremenil v blagovno 
znamko Santomas. Kot je povedal, ima Santomas 
ima svoj pomen, ker obuja zgodovino teh krajev. 
»Santomas je bil kot vinska blagovna znamka že 
v 17. stoletju v Kopru. To blagovno znamko je 
imela ena nobel koprska družina, jaz pa sem to 
ime dobil v knjigi “Topographie de toutes les 
vinobles” iz leta 1832, kjer sem našel avtorjev 
zapis, ki pravi, da med najbolj znana vina iz 
okolice Kopra spadajo vina z imenom Santomas. 
Meni je ime všeč, je lepo zveneče in zaradi 
mojega umevanja, kako smo ljudje nejeverni 
Tomaži«, je pojasnil Glavina. Pri prodaji vina so 
besedah Glavine najboljše zasidrani v Sloveniji 
in so zadovoljni. Veliko prodajajo tudi v Anglijo, 
na Poljsko, v Ameriko in na Kitajsko. »Ker pa 
imamo nišna vina je Slovenija mali potrošnik za 
naša vina in iščemo ter se borimo, kolikor se le 
da, da gremo v svet«, je razložil in dodal: » Ta 
svet je zelo zahteven, trg je strog z nami, ni se 
enostano prebijati z vini. Mi stavimo samo na 
kvaliteto in računamo, da bomo s to kvaliteto 
dosegli naše cilje. Zavedamo pa se, da se to ne 
zgodi od danes do jutri, ampak je pot dolgotrajna 
in zahteva veliko naporov.«Trenutno se najboljše 
prodajata refošk in malvazija. Sicer pa so njihova 

vina osvojila že veliko priznanj in medalj. Nad 
njihovimi vini se navdušuje tudi nekdanji ameriški 
predsednik Bill Clinton.

Na vinogradniški kmetiji Santomas ponujajo 
tudi degustacije, za kar imajo namenjen poseben 
prostor, ki sprejme 45 ljudi. Glavina je zadovoljen, 
da lahko na tak način njihova vina pridejo v 
kontakt z zelo široko mrežo potencialnih 
kupcev. Poleg degustacijskega prostora je na 
kmetiji moderna vinska klet, skladišče vina, 
enološki laboratorij, vinska banka in celo majhna 
galerija umetniških del različnih avtorjev. Glavina 
je namreč strasten zbiratelj umetniških slik in v 
30-letih si jih je nakupil veliko. 

Še posebej je zadovoljen, ker je velik interes in 
veselje za delo na tem področju pokazala 20-letna 
vnukinja. »Danes sem zadovoljen, ker vidim, da 
mladi, moji vnuki, vidijo na tem področju svojo 
perspektivo. Vnukinjo bom z veseljem počakal, 
da doštudira in prevzame vodenje vinogradniške 
kmetije«, je zaključil Glavina. 

Petra Mežnarc

VinogradniŠtVo

santomas
Večna ljubezen do vina

Zapelji v novo dobo. Izberi hibridno moč.

NOVA COROLLA

Nova Corolla je na voljo v karoserijskih izvedbah kombilimuzina, karavan in limuzina. Ponaša se s hibridno tehnologijo 
naslednje generacije, ki jo odlikuje edinstvena kombinacija zmogljivosti, učinkovitosti in nizke ravni izpustov.

TOYOTA-JEREB.SI

Povprečna poraba goriva za vozila Corolla: od 3,2 do 6,0 l/100km in emisije CO₂: od 76 do 138 g/km. Emisijska stopnja: EURO 6 AG. Emisije NOx: 
od 3,0 do 30,8 mg/km. Ogljikov dioksid (CO₂) je najpomembnejši toplogredni plin, ki povzroča globalno segrevanje. Emisije onesnaževal zunanjega 
zraka iz prometa pomembno prispevajo k poslabšanju kakovosti zunanjega zraka. Prispevajo zlasti k čezmerno povišanim koncentracijam 
prizemnega ozona, delcev PM10 in PM2,5 ter dušikovih oksidov. Slika je simbolična. 

CENTER JEREB
Polje 9b, Izola
(05) 616 80 01

suzana Todorović, profesorica italijanskega 
jezika in književnosti, univerzitetno 
diplomirana sociologinja kulture in 

doktorica znanosti s področja jezikoslovja, se z 
dušo in srcem ukvarja z istrskimi narečji. Srečali 
sva se v kavarni, kjer sva ob navalu pozitivne 
energije in temperamenta, ki ju kot zavedna 
Primorka oddaja, poklepetali o narečjih, njenih 
knjigah in še o marsičem.

Suzana se je v Istro zaljubila prav preko svojih 
prvih raziskav, ko se je kot mlada učiteljica 
prijavila na razpis koprskega Znanstveno-
raziskovalnega središča, ko so iskali mlade 
raziskovalce. Tako je njen nekdanji profesor z 
ljubljanske Filozofske fakultete akademik Goran 
Filipi postal njen raziskovalni mentor, ki je 
raziskoval istrska narečja in si želel, da njegovo 
delo nekdo nadaljuje. Suzana pa je z veseljem 
poprijela za delo. Zanimalo me je, kako poteka 
njeno delo na terenu.

»Istrani, po domače Istrijani, imajo radi 

preproste ljudi, zato se zelo redko zgodi, da k 
govorcu narečja pristopim tako, da jim začnem 
govoriti o svojem doktoratu in dosedanjih delih, 
čeprav jih že velika večina pozna. Predstavim 
se kot Koprčanka, ki ima rada te kraje in želi 
proučiti in zapisati tudi njihov narečni govor. 
Vedno poskrbim, da sem tudi preprosto oblečena 
in predvsem zelo sproščena. Če le poznam njihov 
narečni govor, se z njimi poskusim pogovarjati v 
narečju oz. v pogovorno slovenščino vpletam 
dialektalizme, ki so mojim sogovornikom blizu. 
Vse pogovore snemam in s sabo vedno prinesem 
tudi seznam pojmov, po katerih jih želim 
vprašati.« 

Istrski narečji sta bili raziskani  le deloma in 
tudi Suzana poudarja, da kljub temu, da je za 
njo že osem znanstvenih monografij, njeno delo 
nikakor še ni končano. Kot sama pravi, je komaj 
na začetku, sicer pa so bili po njenem mnenju, 
pa tudi raziskave tako kažejo, narečni govori v 
Istri obravnavani nepopolno in vsekakor zmotno 

definirani z besedno zvezo »istrsko narečje«, saj 
imamo v Istri poleg slovenskega istrskega tudi 
istrskobeneško narečje, kar vedno poudarja v 
njenih raziskavah. 

»To je narečje, ki so ga vedno govorili v 
obmorskih krajih. Na slovenski narečni zemljevid 
moramo vsekakor drugače umestiti območje 
govora slovenskega istrskega narečja, ki v mestih 
ni bilo nikoli zakoreninjeno,« je bila jasna Suzana.

NAREČJA

IstRsKOBENEŠKO NAREČJE
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leta 2000 si postal državni sekretar 
na Ministrstvu za zdravje, do danes 
si sodeloval praktično z vsemi 

institucijami, ki odločajo o zdravstvenem 
sistemu. Zdaj se zdi, vsaj vtis je tak, če 
upoštevamo medijsko podobo, da se bo 
zdravstveni sistem zdaj zdaj sesul.  Kdaj so 
se začele podirati domine in je šlo samo še 
navzdol?

Mislim, da se je vse začelo že v devetdesetih 
letih. Vse se je začelo že z odločitvijo, da imamo 
dvojni sistem, javen in privaten. Tako pri zbiranju 
sredstev, kot pri izvajanju storitev. Obvezno in 
prostovoljno zdravstveno zavarovanje  ter javni 
in zasebni izvajalci s koncesijo.  V zadnjih dvajsetih 
letih se intenzivo ukvarjamo predvsem z enim 
problemom, financiranjem. In tudi tokrat se je 
zgodilo, tako kot vedno, če se ukvarjaš znotraj 
sistema samo z enim problemom, ti stvari uidejo 
iz rok. Približno tako, kot če bi se pilot letala 
ukvarjal samo s tem ali je v letalu dovolj goriva, 
vse ostalo pa zanemaril. Letalo bi res težko prišlo 
na cilj. Večinoma se torej ukvarjamo z vprašanjem 
prostovoljnega in obveznega zavarovanja, kar je 
zgrešena pot. Odločiti se moramo že enkrat, 
kako in koliko lahko v Sloveniji javno zberemo 
za zdravstvo in kako ta denar najbolj učinkovito 
porabiti za visoko kakovostne in varne storitve.  
Kar je značilno za današnji čas je, da so se potrebe 
po zdravstvenih storitvah izjemno povečale. Tudi 
zato, ker imajo ljudje občutek, da je zdravstveni 
sistem tik pred razsutjem, da bo kriza in v 
takih primerih ljudje posegajo po zdravstvenih 
storitvah bistveno bolj, kot bi sicer.  Sprašujem 
se, kdo je v ozadju, kdo kreira vse te napetosti, 
ki so nas pripeljale tja, kjer smo. Zdravstveni 
sistemi načeloma delujejo tudi v nabolj kritičnih 
razmerah, med vojno, in da bi se sistem lahko 
sesul se ne morem strinjati. Je pa zašel v slepo 
ulico, ko se število nezadovoljstev bliža številu 
prebivalcev. 
Kaj je nabolj narobe?

Citiral bom Japca Jakopina(izdelovalec 
jadrnic, op.a.), ki je na vprašanje, zakaj smo 
ljudje razočarani, odgovoril, da zato, ker so 
naša pričakovanja previsoka – razočaranje 
je premosorazmerno pričakovanjem.   Če bi 
bili realni v prostoru, v katerem smo, bi bili 
zadovoljni z doseženim in naprej izboljševali 
sistem, izpostavili svetovne dosežke slovenske 
medicine  in dobre rešitve nekaterih problemov.  

Bistveno lažje bi nam bilo reševati probleme, 
kot pa vse dobro zavržti in se ukvarjati samo z 
dvema ali tremi perečimi problemi. Kot da so 
tudi najbolj kritični. Obenem smo se v zadnjih 
dvajsetih letih preveč ukvarjali z bolnišnicami 
in znemarjali primarno raven. Ta zagotavlja 
dolgoročno stabilnost sistema, saj lahko reši 
85 odstotkov naših zdravstvenih problemov. 
To bi tudi sicer morala biti naša srednjeročna in 
dolgoročna strateška usmeritev, nenazadnje je 
bila primarna zdravstvena raven največji dosežek 
zdravstvenega sistema še iz bivše države.  Citiral 
bom Einsteina, ki je rekal, da tisti, ki ga je 
problem skreairal, problema ne bo rešil. In, ker 
za mizo, kjer se problemi rešujejo sedijo tisti, ki 
so jih skeirali, poraja to moj velik dvom. 
Če upoštevamo, kaj nam posredujejo 
mediji, je v zadnjih dneh(pogovor je 
potekal sredi marca, op.s.) eskaliral 
problem družinskih zdravnikov, ki grozijo 
z odpovedmi, razlog pa preobremenjenost 
in preveliko število pacientov. Obenem so 
se v medijih pojavili zapisi, da je tudi v tem 
primeru šlo za dobro organizirano in že 
pred dvema letoma pripravljeno strateško 
delovanje zdravnikov in njihovega 
sindikata. In poleg vsega, niso vsi zdravniki 
enako obremenjeni.

Če bi na primarni ravni prišlo do kritično 
zmanjšanega števila oz. nedostopnosti 
državljanov do družinskih zdravnikov, bi to zelo 
zamajalo zdravstveni sistem. Na primarni ravni 
temelji ali stoji slovenski zdravstveni sistem, 
na vlogi vratarja na primarni ravni. Drugo 

dejstvo je, da se na primarni ravni kakšne velike 
spremembe niso zgodile. Razen vzpostavitve 
referenčnih ambulant med mojim mandatom 
ministra praktično ali skoraj nič. Drži dejstvo, 
da je v vsaki skupini tretjina tistih, ki delajo zelo 
veliko,  in tretjina tistih, ki malo, vmes so tisti, 
ki delajo povprečno. V Sloveniji se je v dvajsteih 
letih življenjska doba podaljšala  za okrog 7 let, 
v povprečju vsako leto živimo 4 mesece dlje, s 
starostjo se povečuje število kroničnih pogojev, 
in je tudi zato breme na primarni ravni večje. Od 
tod največje nezadovoljstvo. Ali je edina prava 
pot rešitve, da se zdravniki izločijo iz javnega 
sistema, da so nagrajevani neposredno, ne vem, 
lahko samo navedem, da je Svetovna zdravstvena 
organizacija  izpostavila, da, če želimo večjo 
kakovost in varnost v zdravstvenem sistemu, mora 
biti neposredni izvajalec neposredno nagrajen. 
To je velik problem v zdravstvenih domovih, 
kjer imamo uravnilovko pri nagrajevanju. Če 
pogledamo koncesionarje na primarni ravni, si 
oni sami razdeljujejo in uporabljajo sredstva, ki 
jih dobijo s koncesijo. V zdravstvenih domovih bi 
bilo potrebno najti način, kako bolje nagrajevati 
tiste, ki več in predvsem kakovostneje delajo. Ali 
se bo politika opogumila in dovolila ali nagnala 
zdravnike iz javnega sistema, tega si ne upam 
napovedati. V vsakem primeru pa so glave zdaj 
tako razgrete, da bo težko v kratkem času najti 
rešitev.
Vtis, ki ga dobimo ob spremljanju tega 
področja je, da je en sam temeljni problem, 
plače zdravniškega osebja. Nihče pa se ne 
ukvarja z nami, uporabniki, z dostopnostjo 
in kvaliteto storitev?

Se absolutno strinjam. Med delom v tujini 
bdim nad slovenskim zdravstvenim sistemom 
preko medijev,  poglobljeno preko nekaterih 
dokumentov, ki jih dobim v branje. Moja  
generalna ocena vseh dokumentov zadnjih pet 
let je, da v njih praktično ni skrbi za kakovost 
in varnost zdravstvene usluge. Kar pa je glavna 
vrednota in cilj evropskih zdravstvenih sistemov. 
In tega v razpravah pri nas ne slišimo. Ali se 
pogovarjamo o cenah materialov ali o korupciji 
ali o nesposobnih menedžerjih ali nizkih in visokih 
plačah. Da bi pa nekdo prišel  z jasnimi podatki, da 
je usluga, ki jo pri nas dobimo visokokakovostna, 
visoko varna in da smo varni, ko vstopamo 
v Zdravstvene domove in bolnišnice, tega pa 
ni. Tako usmeritev pogrešam.  Če se bodo 
dogovorili za boljše nagrajevanje in v to vključili 

epK – oBVezno!
Slovenska mesta, ki bodo letos pisala svojo 

kandidaturo za EPK, so zdrava mesta. Saj samo 
zdrava mesta razmišljajo o svoji prihodnosti 
in jo želijo soustvariti. Še več, želijo jo 
ustvariti! Zelo malo pa prepustiti naključju, 
jamrariji, inerciji, izvijanju in strahopetnosti. 
Kandidaturo bi torej morala vložiti vsa 
slovenska mesta oz. vsaj vse mestne občine, 
ki so sprejele Lokalni kulturni program. 
Spisati program zahteva »dedca in pol«, saj 
nepovezani, podhranjeni, na nizke udarce 
pripravljeni javni zavodi s področja kulture 
(politični prekarci te zavode vodimo) in 
preostali prekarci v kulturi ne zmoremo uvida 
v finančno poslovanje naših kulturnih hramov 
do konca tega leta; kaj šele, da bi zmogli 
pogled do 2030, kar prijava za EPK zahteva. 
In imajo prav! Če ne vemo, ne kam želimo, ne 
kam moramo in ne kam hočemo, nas bo pač 
v najboljšem primeru naplavilo na obalo, kjer 
bomo predpražnik za tiste, ki bodo vstopali v 
mesta z boljšim življenjem. Pika.

Če se v kratkem mesto Piran, ali Izola, ali 
Koper ne odloči za kandidaturo pod imenom 
Piran za Obalo ali Koper za Obalo, bo to 
somestje izgubilo edino možnost, da naredi 
revizijo svojega življenja in postavi smernice za 
razvoj tega prostora. Zelo naivno razmišljajo 
tisti, ki mislijo, da je za naslov EPK dovolj, da 
si se rodil v mesto z renesančnimi palačami, 
križnimi hodniki in trgi, to – če se zanje zgledno 
ne skrbi in če niso nosilci vsebin in življenja – 
za EPK ne pomeni čisto nič. Pa verjetno tudi 
za človeka, prebivalca nič. Kultura in človek 
ustvarjata drug drugega. Ni ju mogoče ločiti. 
Naredimo torej nekaj za življenje v tem 
prostoru! Ne mislimo, kako bomo s tistimi 20 
milijoni, ki jih dobi zmagovalno mesto, zgradili 
nove ceste ali turistične objekte! Mislimo 
na ljudi, ki v tem prostoru živijo, mislimo na 
to, kako bi naredili njihovo življenje boljše 
in polnejše. Piran, mesto mojega otroštva, 
je mesto socialnih stisk in teme, moralo pa 
bi biti na Unescovem seznamu. Ampak vse 
se lahko obrne! Če hočemo. Ali bodo štirje 
župani dovolj za »dedca in pol«, ki bo dal 
nalogo za največjo mobilizacijo pameti zadnjih 
let? Ve kdo?

KULTURA

primorsKi poletni FestiVal

primorski poletni festival je bil leta 1993 
zasnovan kot projekt. Poleti 1994 je 
bila uspešno izvedena prva sezona s 34 

prireditvami, od tega kar dve produkciji in ena 
soprodukcija, s čimer je festival že na začetku 
uresničil svoj prvi cilj, vlogo producenta in 
soproducenta in ne le organizatorja oziroma 
posrednika poletnih prireditev. 

V dvajsetih sezonah je Festival izvedel več kot 
600 predstav oziroma drugih projektov, od tega 
35 produkcij in soprodukcij z več ponovitvami. 
Njegova monokomedija Bužec on, bušca 
jaz Marjana Tomšiča je doživela več kot 500 
ponovitev.

26. Primorski poletni festival se bo pričel z 
otvoritvijo Galerije Luka Koper v petek, 17. 5. 
2019 ob 14. uri. V soboto, 18. 5. 2019 (20.00), 
nas v Gledališču Koper čaka veličastna plesno-
iluzionistična predstava Indaco, svetovno znane 
skupine RBR Dance Company. V torek, 21. 5. 
2019 (20.00) pa ponovitev predstave (Totalna) 

katastrofalna večerja v režiji Sama M. Strelca. 
Kot se za petek (24. 5. 2019) spodobi, nam bo 
s koncertom ob svoji 60. obletnici (ob 20.00) 
popestril večer Adi Smolar. Za zadnji majski 
dogodek, ki bo v petek 31. 5. 2019, (21.00) pa vas 
vabimo na prvega od treh OFF PPF večerov, Jazz 
v žaklju, na Carpacciovem trgu.

Umetnik, ki je v Slovenijo prišel živeti iz 
Francije. Simpatičen 34-letni Francoz se 
je namreč zaljubil v naše obalne kraje, 

morje in ljudi.
»Ko sem prišel v Slovenijo, se mi je začelo 

dogajati, da sem v svoji umetnosti, ki jo 
ustvarjam, začel uporabljati veliko bolj žive 
in močne barve kot sem jih prej. Nisem se pa 
oddaljil od abstrakcije, ki je meni najljubša smer 
ustvarjanja. Moje slike so tako postale bolj 
živahne. Zame kot za umetnika je bila najboljša 
odločitev, ki sem jo lahko naredil, da sem prišel 
živeti v Koper. Počutim se sprejet med ljudmi, 
tako zelo, kot se v Franciji nisem nikoli. Zelo mi 
je všeč, da imate pri vas veliko zanimivih delavnic, 
slikarskih kolonij in samo v dveh letih sem imel 
več kot 25 razstav svojih del.«

Lefebvre je svojo umetniško pot začel z 
risanjem pokrajine in vendar ga je zelo hitro 
začarala abstraktna umetnost, skozi katero se 
najraje izraža. Poleg tega pa mu ni tuja niti akt 
slika, ki jo prav tako abstrahira in človeško telo 
prikaže skozi svojo perspektivo.

»Pri risanju akta je zanimivo prav to, da ne 
moreš goljufati, saj je uho, uho, roka je roka 
… Kljub temu pa imam rad ekspresionizem in 
svoje akte predstavim skozi svojo perspektivo, 
zato so moji akti na svoj način abstrahirani. Akte 
rišem tako skozi pogled na fotografijo kot tudi z 
živimi modeli. Ob tem marsikdo pomisli na vse 
možne nečednosti, ampak morem poudariti, da 
temu nikakor ni tako. Tako jaz kot model prideva 
delati. Preden se lotiva dela se z modelom najprej 
spoznava, greva skupaj na kavo, kjer dorečeva 
kako bo delo potekalo in kaj želim s sliko doseči. 
Meni osebno je risanje modela isto kot bi risal 
drevo, vsekakor pa mora biti spoštovanje na 
prvem mestu.«

SLIKARSTVO

Vianney leFeBVre

interVjU

DORJAN MARUŠIČ
Letnik 1957.  Matematik in zdravnik , tudi politik, piše na Wikipediji. S položaja strokovnega direktorja izloske bolnice je leta 
2000 šel na ministrstvo za zdravje, bil večkrat državni sekretar, minister, svetovalec na Zavodu za zdravstveno zavarovanje. 
Zdaj dela kot svetovalec WHO, Svetovne banke in EU v Moldaviji, na Kosovu in Makedoniji, zraven pa še v Zdravstvenem 
zavodu Celjenje, bolnišnici Sežana in v Medicorju.  Napisal je 150 strokovnih razprav in 350 člankov v medijih. Impresivno, ni kaj. 

Katja Pegan
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tudi transparenten sistem nagrajevanja kakovosti 
in varnosti, pomeni, da bo vključen tudi bolnik 
kot udeleženec in tudi ocenjevalec kakovosti 
pridobljene zdravstevne usluge,  potem bodo 
tudi dokumenti dobili pravo težo in bo to dokaz, 
da je resen namen izboljšati zdravstveni sistem. 
Sodeloval si pri različnih poskusih 
spreminjanja zdravstvenega sistema, 
ki so vsi po vrsti propadli. Se strinjaš, 
da je zdravniški lobi najvplivnejši in 
najpomembnejši v Sloveniji?

Težko bi rekel, da je najvplivnejši v Sloveniji, je 
pa zelo močan in zna strnit vrste, verjamem pa 
tudi v teorije zarote na tem področju. Nekatera 
dogajanja vidimo in spremljamo, v ozadju pa se 
nekdo še vedno okorišča  z bogatimi “odpadki” 
zdravstvenega sistema. Govorimo o nabavi , 
nepotrebnih storitvah…Tako verjamem, da tisto, 
kar vidimo, niso bistveni problemi zdravstvenega 
sistema.  Kot minister sem doživel zdravniško 
stavko, pripravljeno prej, preden sem postal 
minister. Razrešili smo jo hitro, ker sem ugotovil, 
da  imajo zdravniki v svojih zahtevah prav. Politiki 
zato priporočam, da rešuje probleme brez 
napenjanja mišic.
Vrniva se k družinskim zdravnikom. 
Predstavljam si ga, kot nekoga h kateremu 
prideš, ki ti bo povedal, kaj je s tabo 
narobe, te poslal k specialistu, ne da ga 
moraš poiskati ti sam, ve kje so najkrajše 
čakalne vrste, te vsake toliko opomnil, 
da moraš opraviti te in te preventivne 
preglede. Zdaj so družinski zdravniki 
predvsem prometniki, ki stojijo na 
križišču in usmerjajo svoje paciente naprej 
k specialistom. Tudi dvomim , da v resnici 

pregledajo vse paciente, ki so na njihovem 
seznamu, nekateri leta in leta ne gremo k 
zdravniku. 

V povprečju gre Slovenec k zdravniku 7 krat na 
leto. Ker midva lani nisva bila, pomeni, da je nekdo 
drug šel 14 krat. Tvoj opis se sklada s tistim, za 
kar se tudi družinski zdravniki zavzemajo, torej 
bistveno več dela na preventivnem področju - 
preprečevanju. Prometniki so postali zato, ker 
je določen del izpostavljen prevelikemu navalu 
pacientov. Kaj več v takih primerih, kot napisati 
napotnico, je nemogoče. Kaj pa storiti? Analiziral 
sem vseh 28  evropskih zdravstvenih sistemov 
na primarni ravni. Največji preboj je naredila 
Estonija, zato porabila 15 let in ne 2 meseca, 
kot si to zdaj predstavljajo pri nas. Postopoma 
so dogovorno nadgradili sistem, združevali 
posamične prakse, vključevali  medicinske sestre, 
ki so prevzemale določene aktivnosti, podaljšali 
delovni čas in za to zagotovili tudi finančna 
sredstva. Leta 2011 so še krepko zaostajali za 
nami!

Za tako storitev, kot si predstavljamo, in tudi 
družinski zdravniki se strinjajo, potrebujejo 20 
minut, in ker so pacienti vedno starejši, kdaj tudi 
več.  Tako bi lahko na dan temeljito pregledali od 
20 do 25 pacientov. Če bi vključili še medicinske 
sestre, bi se ta številka lahko približala 30.  Če 
pa jih kdo mora pregledati več in ob tem opraviti 
še preglede na domu, potem je pač lahko samo 
prometnik.
Obstajajo bistvene razlike  med regijami 
v Sloveniji, po kvaliteti  zdravstvenega 
sistema? Kako je na obali?

Kvaliteto merimo po treh indikatorjih  vložkih, 

procesih in rezultatih. Če gledamo rezultate 
po regijah, je velika razlika med vzhodom in 
zahodom, ki je ne moremo razložit samo z 
ekonomskimi ampak tudi s socialnimi razlikami. 
Obalno kraška regija je po teh indikatorjih na 
vodilnih mestih. Preebivalci so starejši in tudi 
bolj zdravi.  Živeti na obali je recept za daljše 
in kakovostnejše življenje. No, jasno je, da ne 
zadošča samo preselitev na obalo. Zagotovo pa 
vpliva klima, morje, sonce in tudi načina življenja, 
ki je lahkotnejše kot drugje.  Kar se tiče oskrbe, 
je bolnišnica Izola, po več kot desetletju krvavih 
bojev dokazala, da je njen obstoj smiselen in  
tako danes nudi velik nabor kakovostnih storitev  
prebivalcem na obali in širšega področja. 
Če bi imel v tem trenutku možnost, da v 
zdravstvenem sistemu narediš karkoli, kaj 
bi izbral? 

Kot matematik se takim vprašanjem s če 
izogibam. Ta pogoj ni izpolnjen in ker ga niso 
izpolnili niti tisti, ki so mi ponujali različne 
položaje, sem že nekajkrat zavrnil povabilo. 
Nihče nima toliko politične zrelosti niti poguma, 
da bi dovolil predlagati spremembe, ki bi bile 
učinkovite. Morda je tak status quo vsem bližji 
in si želijo na pozicijah ljudi, ki znajo samo miriti 
razgrete glave. No, kaj bi pa lahko svetoval. 
Najprej je treba umiriti razgrete glave, ker je 
dialog tako vroč, da predlogi samo padajo na 
mizo, vedno novi, še preden se je o starih kdo 
pogovoril. Če se bomo zbudili še državljani, bo 2 
milijona nezadovoljnih. In takrat ne bo junaka, ki 
bi se tega problema lotil.

Vseeno lahko povem prvi in edini pravi ukrep: 
definirati osnovno košarico pravic in zagotoviti 
njeno pokritje z javnimi sredstvi!
Je zdajšnji minister pravi človek za to?

No, jaz sem mu iskreno čestital za pogum, 
in mu zaželel, da so mu tisti, ki so ga povabili, 
obljubili veliko, sicer bo težko dosegel premike. 
Ko sem proučeval zdravstvene sisteme, sem 
ugotovil, da so bile najuspešnejše tiste politične 
stranke, ki so reforme zdravstvenih sistemov 
predlagale že pred volitvami. In potem poskrbele, 
da so obljubo tudi izpolnile. Recimo Obama care. 
Tega v Sloveniji še nismo doživeli in politične 
stranke tega poguma, morda celo znanja, nimajo.  
Ves čas govorimo o ukinitvi prostovoljnega 
zdravstvenega zavarovanja, ne povemo pa, kaj 
bomo namesto ukinitve. Tako, kot če bi ukinili 
gledališča in knjižnice, pa ne vemo, kaj bomo 
namesto njih.  Če nastopamo samo z ukinitvami 
nečesa, so naše reakcije takoj negativne. Začenši 
s predsedniki vlad in ministri za finance, ki so bili 
glavni nereformatorji zdravstvenega sistema. 
V 19 letih dela v zdravstveni politiki si bil 
minister, državni sekretar, svetovalec 
na zavodu za zdravstveno zavarovanje. 
Katera funkcija je bila najbolj vplivna in si 
bil najbolj učikovit?

Sem zelo ambiciozen in si postavljam visoke 
cilje. Na vseh funkcijah sem dosegel veliko in pri 

vsaki je nekaj grenkega priokusa. Kot minister 
sem sicer imel kratek mandat, ker je vlada po 
2 letih padla, a sem uspel s sodelavci pripraviti 
vse zakonske predloge. Kot svetovalec sem 
spoznal plačnika zdravstvenih storitev do obisti 
in to mi je v nadaljevanju kariere zelo koristilo, 
kot državni sekretar pa sem se uril v javni upravi.  
Od vsega začetka smo se trudili dopovedati, da je 
sistem v krizi in da potrebuje več sredstev, po 20 
letih je upam, zdaj to jasno.  No, sem pa na vseh 
funkcijah užival. 
V čem si užival?

Delal sem z majhnimi, a prodornimi timi, uspelo 
nam je veliko spremeniti.  A sem vsem, ki so 
začeli delati z mano, že prvi dan povedal, da je ta 
lahko tudi zadnji. 
Od osamosvojitve se je na tem področju 
zamenjalo največ ministrov?

Mandat ministrov je prekratek za bistvene 
reforme.  Da bi nekdo imel 2 mandata, je v 
slovenskem prostoru nemogoče, ker imamo tak 
volilni sistem. Vrteli se bomo v krogu vse šibkejših 
koalicij  in takrat najbolj trpijo sistemi kot so 
šolstvo, sociala in  zdravstvo. Pravega konsenza 
tako pisana skupina ne bo nikoli dosegla. V igri, 
kjer se prepirajo trije ali štirje, izgubimo vsi.  In 
to me najbolj skrbi. 
Na wikipediji si opredeljen kot zdravnik in 
politik. Kaj si?

Obžalujem, da samo to dvoje, ker se celo 

življenje trudim za trojstvo, dvojstvu vedno nekaj 
manjka. Tri je zelo potentno število. Izhajam iz 
matematike, potem sem šel v medicino in zdaj 
se ukvarjam z managementov.  Pri tem vselje 
ohranjam doseženo. Seveda je tudi nekaj politike, 
saj imam kilometrino, tudi diplomatskega jezika 
sem se nalezel. Upam, da imam pravo ravnovesje 
vsega in trudim se delovati na vseh treh 
področjih. To omogoča možganom, da so čili in 
v dobri formi.

Kaj delaš, ko ne delaš?
To so trenutki z družino, štiri odrasle hčere že 

s svojimi družinami. Potujem z ženo in prijatelji, 
kulturni dogodki in poskus slabe ure fizične 
aktivnosti  na dan.  To naj bi bilo približno dovolj 
za fizično zdravje.
Si sicer zdrav?

Upam, da sem dovolj zdrav.
Bojana Leskovar

Ste že pripravljeni na poletje? 

Talaso Strunjan  | 05 67 64 472 | salia@terme-krka.si | www.terme-krka.si

NOVO: Učinkoviti programi za preoblikovanje postave in 
razstrupljanje telesa

Mini Talaso Detox: 98 EUR
•  2x razstrupljevalna obloga iz morskih alg 
•  1x masaža detox s tehnikami ročne limfne drenaže 
•  1x strojna limfna drenaža 
•  2x plavanje v bazenu z morsko vodo in savnanje, vključena tudi 

posebna infrardeča savna Detox

Maxi Talaso Detox: 289 EUR
• 1x morski piling telesa  
• 3x razstrupljevalna obloga iz morskih alg 
• 4x masaža detox s tehnikami ročne limfne drenaže 
• 1x ročna limfna drenaža stopal za razstrupljanje in hujšanje  
• 2x strojna limfna drenaža 
• 2x plavanje v bazenu z morsko vodo in savnanje, vključena tudi 

posebna infrardeča savna Detox
• 2x masažna detox kopel
• 1x analiza strukture tkiv in posvet z osebnim trenerjem

Obiščite velnes in talaso center Salia v Talasu Strunjan.

Nege • Masaže • Bazeni z morsko vodo ∙ 

Svet savn • Medico velnes

Oglas_Obala_Plus_Salia_4_2019.indd   1 18. 04. 2019   07:38:36
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Sodobna istrska kuhinja 
v barvitih grižljajih

facebook.com/istriantapas

instagram.com/istrianbistro

Pomladne aktivnosti na svežem zraku
Pomlad je čas, ko se narava prebuja. Pravi 

čas, da se napolnimo z energijo za nove zmage, 
v objemu narave. Privoščite si tek ob solinah. 
Balzam za telo, ki pospeši miselne procese, z 
negativnimi ioni bogato ozračje pa tudi za hitrejšo 
regeneracijo in boljšo koncentracijo. Za sprostitev 
po teku se prileže plavanje ob meditativni glasbi 
v bazenih z ogrevano morsko vodo Sea Spa ali 
tistih s termalnim Pramorjem v Termah Portorož. 
Medtem, ko bodo vaši otroci svojo domišljijo 
izživeli v prenovljeni igralnici Mini Kluba.

Terme Portorož
V sklopu resorta LifeClass Hotels & Spa 

delujejo Terme Portorož, ki se lahko ponašajo z 
dolgoletno tradicijo zdravljenja s petimi naravnimi, 
zdravilnimi dejavniki, tesno povezanimi z lokalnim 
okoljem in pridelavo soli v Sečoveljskih solinah. 
Pri tretmajih uporabljajo zdravilne elemente kot 
so: mediteranska klima, slanica (acqua madre), 
solinsko blato (fango), morska voda ter 42.000 
let staro Pramorje. Ajurvedska masaža hrbta v 
Shakti-Ayurveda Centru bo prebudila vse vajine 
čute in vaju ponovno povezala. Ajurveda je 
naravna rešitev za vse tegobe telesa in duha. Gre 
za celosten pristop k boljšemu počutju.
Lepotni tretmaji s tradicijo 

Pet naravnih zdravilnih elementov, ki izvirajo 
iz lokalnega okolja se že 800 let uporabljajo za 
zdravljenje različnih obolenj, za izboljšanje počutja 
in lepši videz. Če boste svoji koži privoščili solni 
piling z mediteranskimi zelišči in biserno kopel s 
slanico – koncentrirano morsko vodo, ki nastaja 
pri izhlapevanju vode v solnih bazenih – vam bo 
nadvse hvaležna. V Thalasso Centru si lahko 

privoščite še zdravilno fango oblogo, ki pomaga 
pri bolečinah v sklepih in občutku težkih nog. 
Zdravilni elementi po principu 0 kilometra, torej.
Bikini linija ˝mimogrede˝

Poletna sezona se bliža, vi pa si niste najbolj všeč 
v kopalkah? Tako moški kot ženske se srečujemo 
z odvečnimi maščobnimi oblogami, ki se jih 
želimo kar najhitreje znebiti. Včasih se na dopust 
odpravimo nezadovoljni, ker enostavno ni bilo 
časa. Zakaj se ne bi tokrat nanj pripravili? Aparat 
Med Contour Multipower je najnovejša pridobitev 
portoroškega Centra za estetiko in anti-aging. 

Z njim dokazano izgubite do 6 cm obsega pasu 
že po prvem tretmaju, primeren pa je tudi za 
odstranjevanje celulita in vidno izboljšanje izgleda 
gub. Rezultati, ki so vidni takoj. Vaša priložnost, da 
ponovno zasijete!
Savnanje za zdravje

Zaprite oči in vstopite v Sauna Park, kjer na 
vas čaka 7 različnih savn na več kot 1.000 m2 
površine. Poleg klasične finske in turške savne 
bodo za izločanje strupov iz telesa poskrbele 
zeliščna, thalasso in solna savna. Med savnanjem 
si privoščite tudi malo premora - Kneipp kopeli, 
masažni vrelci, slapovi, barvna terapija in ledena 
jama bodo poskrbeli, da se boste napolnili s 
svežino. 
Pomladni ritual za lepši dan

Razvajanje v jacuzziju z dišečimi eteričnimi olji in 
kozarcem penine ter Wai Thai masaža z oljem in 
masažnimi kroglicami je odlična ideja za sprostitev, 
tudi v dvoje. Če k temu dodano še originalen tajski 
ambient, v katerem se mističen vonj eksotičnih 
dišav prepleta s sproščujočo orientalsko glasbo 

ustvarimo idealno okolje za popolno sprostitev 
telesa in duha. Privoščite si Tajsko razvajanje v 
dvoje po ceni 159 €, v katerega sta vključeni tudi 
dve tradicionalni masaži Wai Thai. Kombinacija 
tradicionalne tajske masaže, masaže z oljem in 
masažnimi kroglicami bo sprostila telo in povečala 
vajino gibljivost. Za nepozabne spomine.
Kam na izlet?

Barvite zaledne vasice kot so Padna, Koštabona 
in Sv. Peter so kot nalašč za kolesarske in 
gurmanske izlete. Raziščite neraziskano v družbi 
vaših najbližjih! Sobotni večer pa si rezervirajte za 
koncert odlične glasbene skupine v Café Centralu. 
Letos ne izpustite niti ognjenega spektakla z 
iluzionistom Sam Sebastianom in nastopom 
skupine Pop Outlet, 30.04. ob 21. uri na plaži 
Meduza! Ko spregovori glasba, se naša duša uglasi 
s telesom.

Zanimivi okusi Istrian Bistro & Tapas bara
Vse se začne in konča pri dobri hrani. Zakaj si 

ne bi tokrat privoščili svežih in lokalnih jedi izpod 
rok odličnih kuharjev Istrian Bistro & Tapas bara, 
ki navdih za pripravo zanimivih kreacij črpajo iz 
ljubezni. Slastni tapasi, domači njoki z boškarinom 
in veganske jedi izpod rok odličnih kuharjev bodo 
poskrbel, da bodo vaše brbončice zadovoljne. Naj 
se popoln dan zaključi z odlično hrano!

Rezervacije in informacije: booking@lifeclass.
net, 05 692 90 01

lifeClass Hotels & spa

pomlad s pogledom 
na morje
To pomlad si privoščite wellness razvajanje in dobro hrano. Večkrat.
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V takratnem poročilu Nacionalnega foruma o 
debelosti in sodelovanja na področju javnega 
zdravja (National Obesity Forum and the 

Public Health Collaboration) je zapisano, da imajo 
tridesetletni uradni zdravstveni nasveti, ki pozivajo 
ljudi k uživanju prehrane z nizko vsebnostjo maščob 
in k nižanju holesterola, „katastrofalne posledice za 
zdravje“. Zapisali so tudi, da “uživanje maščob ne 
redi” in pozvali k vrnitvi na celovita oz. nepredelana 
živila in k uživanju zdravih maščob. Poročilo navaja 
tudi to, da nasičene maščobe nimajo vzročne 
korelacije s srčnimi boleznimi in celo trdi, da jih lahko 
izdelki, bogati z maščobami, kot so mlečni izdelki, sir 
in jogurt, preprečijo. 

Dejstvo je, da na tem področju vlada precejšnja 
zmeda. Pa je holesterol res naš sovražnik? Vse prej 
kot to. Toda poglejmo zakaj holesterol naraste preko 
“normalne” meje. 

Holesterol je koristen in potreben. Tako kot ostale 
krvne vrednosti tudi nivo holesterola  telo uravnava 
glede na potrebe. Torej ga proizvaja, kolikor ga 
potrebuje. Med drugim holesterol sodeluje tudi 
pri celjenju žilnih sten, zato se njegove vrednosti 
dvignejo, ko je več poškodb oz. več takšnega celjenja. 

Po bioloških zakonih naj bi se notranje stene 
žil poškodovale takrat, ko trpimo zaradi izgube 
svojega teritorija. To je zelo širok pojem, saj lahko 
pomeni izgubo doma, ogroženo varnost doma ali 
drugega kraja, ki ga pojmujemo kot svoj teritorij. 
Nekaj primerov: neželena selitev, izguba osebnih 
stvari ali lastnine, ki je za nas vredna in pomembna, 
izguba naložbe, službe, posla, zaupnih podatkov, 
stečaj, neželena upokojitev, nezmožnost opravljanja 
svojega hobija (vrtnarjenje, slikanje, šport …) zaradi 

bolezni ali drugih omejitev ipd. Sem spada tudi izguba 
člana “teritorija” (družinski član, partner, hišni 
ljubljenček, prijatelj, sodelavec, poslovni partner...). 
Pri moškem pomeni izgubo teritorija tudi izguba 
spolne partnerke, medtem ko se pri ženski pojavijo 
enake spremembe na koronarnih arterijah, ko si želi 
partnerja, a ga nima.

Če se nam takšne stiske zgodijo in v doglednem 
času tudi minejo, se nivo holesterola dvigne in čez 
nekaj časa ponovno normalizira. Če pa takšne 
situacije doživljamo vedno znova, ali jih je več hkrati, 
ostaja nivo holesterola visok.

Najbolje bi bilo seveda prepoznati in preseči vzroke 
svojih težav, toda vemo, da v “realnem” življenju to 
ni vedno mogoče. Kdaj torej poseči po zdravilih? Če 
enkraten izvid krvi pokaže zvišane vrednosti, verjetno 
ni smiselno takoj poseči po zdravilih, saj vemo, da 
imajo tudi škodljive stranske učinke. Sodobni naravni 
pripravki lahko brez škodljivih učinkov pomagajo 
uravnavati holesterol, če pa vrednosti kljub jemanju 
le-teh tudi po več mesecih ne padejo, je morda 
smiselno poseči tudi po zdravilih. 

S hrano lahko na vrednosti holesterola kaj malo 
vplivamo, saj ga 80–90 %  nastaja v telesu. Morda 
kot zanimivost še naslednje: najdaljša pričakovana 
življenjska doba je na Japonskem, v deželi, kjer 
pojejo vsaj dvakrat toliko jajc kot pri nas. Na tretjem 
in četrtem mestu so Švicarji in Francozi, ljubitelji 
sirov, masla, smetane … Torej si lahko prihranimo 
vsaj stres glede hrane. Če nimate posebnih težav z 
zdravjem, si mirno privoščite domača jajčka za zajtrk, 
kozarec naravnega nehomogeniziranega biološkega 
mleka na dan, maslo, smetano … Brez pretiravanja, 
seveda.

romina salVi

o HolesterolU 
MAlO DRUGAČE
Že pred tremi leti je bilo v britanskem The Telegraph-u zapisano: “Promocija živil z 
nizko vsebnostjo maščob je morda največja napaka v sodobni medicinski zgodovini”.

Romina Salvi
naturopatinja
Natropatski center Aureus
Hotel Laguna Strunjan
www.naturopatija.si
naturopatski.center@gmail.com
gsm: 040 371190

850€
Cena vključuje vrata (motiv M-Line, površina 

woodgrain), motorni pogon z dvema daljinskima 
oddajnikoma, montažo ter 9,5% DDV.

Akcija velja do 31.8.2019. 

Barva: 
bela RAL9010, srebrna RAL9006
Doplačilo: zlati hrast, temni hrast (50€)

Dimenzije:
2375x2030mm, 2375x2150mm, 2375x2280mm, 
2500x2030mm, 2500x2150mm, 2500x2280mm, 
2750x2030mm, 2750x2150mm, 2750x2280mm

GARAŽNA VRATA

040 206 765

ledus.info@gmail.com
http://www.ledus.si
Ledus David Bergoč s.p.
Matenja vas 30
6258 Prestranek

ob tem vsak izmed nas najprej pomisli na 
dopust, pa vendar smo soncu najbolj 
izpostavljeni prav v svojem vsakdanjiku, 

ko se sprehajamo, gremo v trgovino, službo ali 
pa le posedamo na klopci ob morju. Zato je zelo 
pomembno, da svoje telo zaščitimo s primernimi 
oblačili, pokrivalom in kožo namažemo z zaščitno 
kremo, ki naj ima čim višji faktor.

Pomembna je tudi pravilna prehrana in uživanje 
vitaminsko bogate hrane, posebno z vitaminom 
A, C in beta karotenom kot sta paradižnik in 
marelice, uživanje zelenjave ter hladno stiskanega 
rastlinskega olja.

Poleg tega se v pomladnih in poletnih mesecih, 

ko je sonce najmočnejše, poskušajte izogibati 
nekaterim kozmetičnim sredstvom, ki vsebujejo 
bergamotino olje in parfumom, sicer pa 
alergijsko reakcijo na sonce lahko spodbudi tudi 
jemanje antibiotikov, derivati kinina, nekatera 
protiglivična zdravila ter nekateri antidepresivi in 
nevroleptiki, diuretiki in substance proti aknam.

Ko se simptomi alergije pokažejo jih lahko 
blažimo z nekaterimi domačimi pripravki. Odlično 
se bosta pri hlajenju kože in odganjanju srbečice 
znašla jogurt in kokosovo mleko, ki ju zmešate 
skupaj in nanesete na prizadeto območje, mleko 
bo zmanjšalo izpuščaje, pretlačene kumare pa 
bodo preprečile njihovo širjenje. Če imate na 

domačem vrtu posajeno aloe vero bo ta zagotovo 
odličen pripomoček pri boju proti alergiji na 
sonce, saj pomirja razdraženo kožo, če ji dodate 
še malce sivkinega olja, še toliko bolje, saj bo 
srbečica izginila. Odlično sredstvo za blaženje 
alergijske reakcije je tudi kopel s sodo bikarbono.

Tina Saražin

pomlad

alergija na sonce
Prihajajo dnevi, ko bomo svoja telesa z veseljem nastavili soncu, pa ne vsi, nekateri namreč trpijo za alergijo na sonce, ki na 
njihovi koži pusti neprijetne srbeče izpuščaje ali  mehurčke, ki lahko spominjajo tudi na mazoljčke.

časopis in portal
s pogledom na morje

Oglasi v OBALAplus
e: marketing@obalaplus.si
t: 040 600 700

Vse informacije v besedilu so zgolj informativnega 
značaja in niso namenjene kot nadomestilo za 
nasvete osebnega zdravnika ali drugega zdravstvenega 
osebja, prav tako ne morejo biti nadomestilo za 
ustrezno zdravstveno pomoč, zdravniško diagnozo 
ali zdravniški nasvet, saj niso izrecno potrjene s 
strani zdravstvenih organov in zato zanje ne moremo 
prevzemati odgovornosti.
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V prvih treh mesecih letošnjega leta 
beležijo največ ilegalnih prehodov 
na območju Policijske postaje Ilirska 

Bistrica in sicer največ na območju Gomancev, 
v bližini mejnih prehodov Jelšane in Starod, v 
bližini mejnega prehoda za obmejni promet 
Novokračine ter cestne povezave Sušak – Lisac. 
Takoj na drugem mestu pa je območje Policijske 
postaje Piran, v bližini mejnih prehodov Sečovlje 
in Dragonja.

Ker nas je zanimalo, kako poteka delo policije 
na področju varnosti državne meje ter ilegalnih 
migracij, smo se za en dan priključili v njihov 
čisto običajen patruljni pregled zelene meje. 
S policisti smo se dobili na mejnem prehodu 
Dragonja in odšli na obhod. V tem delu poteka 
naša zunanja schengenska meja in policisti jo 
morajo nadzorovati na podlagi evropske in 
nacionalne zakonodaje. Policista Luka Rešek 
in David Ban sta nam povedala, da so prav oni 
tisti, ki imajo prvi stik pri obravnavi z ilegalnimi 
migranti, saj jih morajo identificirati in jim 
zagotavljati varnost. Pomembno vlogo imajo 
tudi pri morebitnem vračanju migrantov v 
sosednje države in pri njihovi nastanitvi. Rešek 
je pojasnil: »Postopki se razlikujejo glede na to, 
ali nekdo, ki je ilegalno prestopil mejo, zaprosi 
za mednarodno zaščito ali ne«. Kadar ilegalni 
migranti zaprosijo za azil, policija izvede le prve 
postopke, kot je identifikacija in jih nato preda 
v obravnavo Ministrstvu za notranje zadeve 
(MNZ), Direktoratu za upravne notranje zadeve, 

migracije in naturalizacijo. MNZ jih namesti 
v Azilni dom, strokovne službe pa odločajo o 
posamezni vloženi prošnji. In kaj se zgodi s tistimi, 
ki ne zaprosijo za mednarodno zaščito? »Za tiste, 
ki ne zaprosijo za azil, pa policija vodi postopke 
in aktivnosti za vrnitev v državo tranzita ali 
izvora. Prav tako smo policisti odgovorni za 
njihovo nastanitev v Centru za tujce«, je povedal 
policist Ban. Po njunih izkušnjah, se velika večina 
prijetih ilegalnih prestopnikov meje odloči, da 
zaprosijo za azil. »Zdi se nam, da imajo sistem 
že zelo dobro naštudiran in vedo, da kadar 
zaprosijo za azil, se lahko prosto gibajo po 
državi. To pa za njih pomeni možnost pobega in 
nadaljevanje načrtovane poti«, sta nam zaupala 
mlada policista. Viljem Toškan, vodja oddelka 
za državno mejo in tujce na PU Koper nam je 
ob tem povedal, da se med migranti najdejo tudi 
takšni, ki sploh ne želijo sodelovati v postopku 
oziroma sploh nočejo govoriti. S tem jim seveda 
zelo otežijo delo, vendar se morajo soočati tudi s 
tem. Težavo predstavlja tudi dejstvo, da ni veliko 
prevajalcev, ali pa so že zasedeni.

Nadalje smo se na na naši poti po dolini 
Dragonje ustavili na dobro skritem prostoru v 
gozdu, kjer so se več kot očitno zadrževali ilegalni 
migranti. Vsepovsod so namreč zavržena oblačila, 
čevlji in nahrbtniki. »Mejo prečkajo preko reke 
in ker so premočeni, se preoblečejo. So zelo 
dobro organizirani in imajo s sabo oblačila, da 

se preblečejo, obstaja pa tudi možnost, da jim 
suha oblačila pripelje tisti, ki jih odpelje naprej. 
Velikokrat imajo organiziran prevoz«, sta nam 
zaupala policista Rešek in Ban. Naša naslednja 
točka je bila na Briču, ki leži tik ob slovensko-
hrvaški meji in kjer lahko prečkajo mejo samo 
posebni upravičenci, ki dobijo ključ od zapornice. 
Ob tem sta policista izpostavila, da zelo dobro 
sodelujejo z prebivalci na tem področju, kar jim 
zelo pomaga. 

Po besedah Viljem Toškana, policisti 
pričakujejo, da se bo v poletnih mesecih pretok 
ilegalnih migrantov še povečal, saj se izboljša 
vreme in s tem pogoji za prečkanje meje. »Že 
v spomladanskih mesecih opažamo povečanje 
ilegalnih prehodov meje«, je povedal Toškan. 
Sicer pa policisti za varovanje državne meje s 
Hrvaško oziroma zunanje schengenske meje, 
uporabljajo predvsem policijske patrulje. »Imame 

meja

ŠteVilo ilegalniH 
pREHODOV sE pOVEČUJE
Policijska uprava Koper velja za eno bolj obremenjenih policiskih uprav v Sloveniji. Vztrajno namreč raste število ilegalnih 
prehodov čez meje in kljub pomanjkanju kadra se uspešno soočajo s temi izzivi. Po besedah Anite Leskovec, predstavnice 
PU Koper za odnose z javnostmi, so letos v januarju in februarju obravnavali 161 ilegalnih prebežnikov na kopenski meji 
s Hrvaško, kar je kar za 21% več kot v enakem obdobju lani. »Marca se je problematika močno povečala, saj je bilo v tem 
času obranavanih še dodatnih 217 oseb, od katerih prevladujejo državljani Pakistana in Afganistana«, nam je še pojasnila. 
Za primerjavo, v letu 2018 je bilo v mesecu marcu obravnavanih 93 oseb.

razne oblike taktik dela od opazovanj, nadalje 
se uporabljajo termovizijske kamere in ostala 
tehnika, daljnogledi, nočne opazovalne naprave, 
ponekod nadzirajo zeleno mejo konjeniki, na 
določenih območjih se koristi tudi službene 
pse«, je povedal Toškan in dodal: »Seveda imamo 
postavljeno tudi panelno ograjo in začasne 
tehnične ovire.« Pogosto pri nadzoru meje 
uporabljajo tudi drone in službeni helikopter. 
Helikopter se po besedah Toškana uporablja 
približno šestkrat na mesec oziroma po 
potrebi, predvsem kadar se nekje opazi skupina 
migrantov ali kjer se je skupina tujcev razbežala, 
takrat se potem vpokliče helikopter. Sicer pa se 
za nadzor meje uporabljajo tudi mešane patrulje, 
skupaj s slovensko vojsko. »Načine nadzora in 
ukrepe nadzora zelene meje prilagajamo, glede 
na to, kako ilegalci prehajajo državno. Seveda 
se tudi oni prilagajojo našim ukrepom, zato jih 

moramo vedno spreminjati, da ne postanejo 
preveč rutinski in da se ne morejo na njih 
navadit«, je v zvezi z učinkovitostjo načinov 
nadzora meje pojasnil Toškan. Izpostavil je, da 
takrat, ko so se vozili z avtomobili, tako da so 
prišli v bližino državne meje, prešli mejo peš in 
jih je na drugi strani spet čakal avto ali kombi, 
morali bolj aktivirat mobilne patrulje. »Sedaj so 
spet spremenili način prečkanja meje, hodijo čez 
gozdove in tako pridejo bolj v poštev policijske 
patrulje, uporaba službenih psov, opazovalci 
»peš«, uporaba službenih helikopterjev in 
dronov«, je še dodal. Na Dragonji se sicer dronov 
ne uporablja dosti,  bolj na bistriškem. Trenutno 
je največji pritisk na območje Ilirske Bistrice, 
Snežnika. »Treba je vedeti, da je tukaj razdalja 
med hrvaško in italijansko mejo najkrajša, 
približno 11 kilometrov, kar je prehodno v eni 
noči. Večina migrantov je namenjenih v Italijo, 

verjetno pa nekateri gredo še naprej.« je pojasnil 
vodja vodja oddelka za državno mejo in tujce. 
»Začasna tehnična ovira oziroma žica jih ponekod 
vsaj ustavi, je pa tudi res, da so se prestavili tja, 
kjer teh ovir ni«, je še dodal. Slovenska policija je 
v vsakodnevnih kontaktih s hrvaško in italijansko 
policijo. »Sodelovanje je na visoki ravni, praktično 
se vseskozi obveščamo o vseh takih primerih, 
kot so prijeti migranti ali samo opaženi, ali kadar 
se razbeži skupina«, je pojasnil Toškan. Zadnje 
čase beležijo veliko migrantov iz Pakistana in 
Afganistana ter iz afriških držav. V  letu  2018 je 
bilo na območju PU Koper obravnavanih 4.293 
oseb zaradi nedovoljenega prehoda čez državno 
mejo, od tega jih je bilo 2.175 vrnjenih tujim 
varnostnim organom. 

Petra Mežnarc

TERMOVIZIJA
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Zelenjavni vrt
April je za nami, postregel nam je s prvim 

obilnim deževjem. Rastline so nam že kazale 
kronično pomanjkanje te naravne vlažnosti, saj z 
zalivanjem ne dosežemo takega efekta. Če maja 
ne bo dežja, moramo poskrbeti sami da vsak 
m2 dobi cca 10 l vode. Grede se že bohotijo z 
rastlinami ki smo jih bodisi sami vzgojili ali pa 
kupili v trgovinah specializiranih za prodajo le teh. 

Noči so še vedno malo bolj hladne. Paziti 
moramo do ledenih možev ker nam lahko mraz 
še kaj zagode. Na izpostavljenih legah je potrebno 
zaščititi, tako da pokrijemo rastline z kopreno. 
Krompir je že lepo prišel na površje, tisti ki so 
sadili solato zgodaj imajo že lepe primerke. V 
drugi polovici maja, ko je že vse bolj toplo, lahko 
na prosto posejemo fižol, kumarice, bučke, 
melone, lubenice, sadimo pa jajčevce, paprike. 
Sadimo tudi paradižnike na stalno mesto. Pri 
sajenju je pomembno, da zelenjavo posadimo 
tako globoko, da iz zemlje gleda samo vršiček. 
Zalistnike ali baštarde začnemo odstranjevati 
takoj, če pustimo da se razvijajo slabimo glavne 
vršičke. 

Zeliščni vrt
Zeliščni vrt je v polni rasti, majaron, origano, 

drobnjak, žajbelj, so odgnali ker so prišli do prvih 
odmerkov hranil, ki smo jih v prejšnjem mesecu 
dodali našemu zeliščnemu vrtu. Po ledenih možjeh 
lahko na prosto posadimo tudi sadike bazilike. 
Bazilika je toploljuba rastlina zato je pomembno 
da ne hitimo, ker jo rahli padec temperatur 
že poškoduje in imamo izgubljeno sezono. 
Najpogosteje sadimo širokolistno baziliko in 
drobnolistno grško baziliko. Z lepim cvetjem nas 
razveseljujejo materina dušica, vijoličasti lučnik, 
regrat, rožmarin.

Sadni vrt
V sadnem vrtu je obdobje brstenja in nastavljanja 

plodov. Pri cvetenju najdemo še kakšno kutino.  
Sadni deli vrta z neobdelano ledino so primerni 
že za košnjo, kajti trava je po dežju močno 
odgnala. V vinogradih je tudi vse v fazi brstenja in 
pričakovanja, ko bo treba se začeti bojevati proti 
beleznim in škodljivcem. Isto je v sadnih delih 
vrta.

Okrasni vrt
V okrasnem delu vrta končujejo s cvetenjem 

okrasne češnje, listopadne magnolije, kamelije, 
lesnate potonike, okrasna kutina, forzicija, 
pripravljajo pa se brnistra, zelnate potonike, 
glicinije, photinije. Če smo v marcu pognojili naše 
okrasne rastline nam že sedaj kažejo s tem da so 
poganjki močni, temno zeleno obarvani. Trata je 
tudi v tisti fazi ko nam kaže kako je bilo opravljeno 
gnojenje. Če smo v maju že opravili drugo ali celo 
tretjo košnjo pomeni da smo jo dobro založili 
s hranili in jo praviloma vzdrževali v prvih štirih 
mesecih, ne smemo pozabiti po vsaki košnji kaj 
hranil dodati travni ruši.

saŠo mejaK

majsKi Vrt
moda

KopalKe za poletje 2019
Sodobna reinterpretacija 60-ih, 70-ih in 90-ih let prejšnjega stoletja

Vsi že nestrpno pričakujemo poletje, ki je 
tik za vogalom. Prav kmalu pa se bo začel 
tudi lov na letošnjo kolekcijo kopalk.

Vsako poletje je za modne oblikovalce nov izziv 
pri ustvarjanju kolekcije kopalk, ki mora biti zopet 
nova, drugačna, sveža. To potrjuje tudi mlada 
modna oblikovalka iz Kopra Sofija Urumović: 
»Začnemo brskati za trendi, ki narekujejo 
nove barve, kroje, materiale, tiske, dodatke... 
Pomembno je, da modele kopalk odlikujejo 
dobro prileganje ter kvalitetni materiali in seveda 
nepogrešljiva vizualna privlačnost, ki se odraža v 
detajlih, dodatkih, barvah in atraktivnih vzorcih.«

Kot dodaja, se s prihajajočimi trendi srečujejo 
na sejmih, kjer so predstavljeni najsodobnejši 
materiali in barve, ter na spletu. Instinktivno se 
nato oblikuje kolekcijo glede na izbran material, 
saj ima vsak material svojo zgodbo in posebnosti. 
Dobra kolekcija kopalk je tako široko zastavljena, 
da raznolikost modelov pokrije najrazličnejše 
potrebe in estetske želje. 

Kakšni bodo trendi poletja 2019?
»Če sledimo trendom za to poletje, se bodo 

nosile kraljevo modra, pink, koralno rdeča, 
turkizna, elegantna črno-bela kombinacija... 
Veliko je poigravanja z različnimi teksturami 
materialov in bleščic. In pa seveda večni klasiki, 
kot so npr. sodobna reinterpretacija mornarskih 
črt, barviti cvetlični vzorci, živalski vzorci in 

drobni retro karo vzorci«, nam je še povedala 
nadarjena Koprčanka.

V krojih je čutiti vplive 60-ih, 70-ih in 90-ih let 
prejšnjega stoletja. Še vedno sta zelo aktualna 
high-leg izrez, oziroma visoko rezane hlačke, ki 
noge vizualno podaljšajo, ter high-waist oziroma 
hlačke z visokim pasom, ki poudarijo pas. Zelo 
priljubljeni so nedrčki s podporo in asimetrični 
topi. Izredno aktualni so tudi različni modeli 
enodelnih kopalk, bodisi s poglobljenimi hrbtnimi 
izrezi bodisi z drznimi, asimetričnimi izrezi in 
naramnicami. 

Pomembno je poudariti, da s pravo izbiro 
kopalk lahko prikrijemo nepravilnosti in 
poudarimo atraktivnejše dele telesa. Največkrat 
lahko postavo vizualno preoblikujemo s pomočjo 
barv in vzorcev. »Na primer ženskam, ki imajo 
široke boke, odsvetujemo kopalke, predvsem 
hlačke, ki imajo vzorec iz debelih prečnih črt, saj 
bodo njihovi boki optično videti širši. Ženskam, 
ki imajo denimo manjše prsi, pa vsekakor 
priporočamo modrček v atraktivnejših barvah 
in pisanem vzorcu, ki bo prsi vizualno povečal«, 
svetuje Sofija.

Pri moških prevladujejo klasični modeli v 
modrih, sivih, črnih in zelenih odtenkih. 

Manca Hribovšek
Foto: Lisca
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jurica Golemac, glavni trener košarkarskega 
kluba Sixt Primorska iz Kopra, je svojo 
košarkaško kariero pričel že pri rosnih 

16 letih. Igral je za Geoplin Slovan, Union 
Olimpijo, Krko, hrvaški Zadar in Cibono, 
grški Panathinaikos, turški Efes Pilsen, nemško 
Albo Berlin. Leta 2013 je Golemac končal s 
profesionalnim igranjem in še istega leta postal 
trener zagrebške Cibone. Na Primorsko se je 
preselil 2017, ko je postal glavni trener KK Sixt 
Primorska. Od takrat se uspehi tega kluba nizajo 
eden za drugim. Izjemno je ponosen, da se je 
ekipi uspelo uvrstiti v prvo Ligo ABA, saj je bil 
to eden izmed ciljev, ki so si jih zastavili pred 
sezono. 

Z Jurico sva se dobila na kavi v enem izmed 
lokalov na koprski Bonifiki. Nedvomno s svojimi 
212 centimetri pusti precejšen vtis takoj, ko 
se pojavi v prostoru. Nekako mu je košarka 
pisana na kožo oziroma »na višino«. Njegova 
košarkaška kariera se je pričela že zelo zgodaj, 
kmalu je tudi prejel vabilo Olimpije, da pride na 
enotedensko preizkušnjo in kot mlad nadobuden 
fant jih je prepričal s svojim dobrim igranjem 
košarke. »Ker so bili z menoj zadovoljni, sem 
dobil pogodbo za štiri leta, po enem letu sem 
dobil tudi slovenski potni list in zaigral za 
slovensko reprezentanco«, mi je povedal. Tako 
se je v Olimpiji 1997 leta pričela slovenska zgodba 

košarkaša rojenega v Zagrebu. Slovenski jezik mu 
nikoli ni predstavljal posebne težave. »Odrasel 
sem v hrvaškem Zagorju, na meji s Slovenijo in 
sem veliko že razumel slovensko. Ostalo sem se 
naučil sproti«, mi je v odlični slovenščini pojasnil 
trener Golemac. Slovenijo ima za svojo drugo 
domovino, dobro se počuti tudi na obali. Rad živi 
tukaj. Na vprašanje, kakšni se mu zdijo Primorci, 
mi pove, da so prijazni, dobri ljudje ter da ima z 
njimi same pozitivne izkušnje. 

Zelo hitro sem dobila občutek, da diha za ekipo 
Sixta in da ves svoj čas in energijo usmerja vanjo. 
Zanimalo me je, kako poteka njegov delovni dan. 
»Ponavadi se zbudim ob pol devetih, pridem na 
Bonifiko, spijem kavico, pojem kakšen brioš. Sledi 
priprava in ob 11:30 se prične trening, ki traja 
do 13:30. Potem je kosilo in kasneje sledi še en 
trening.« Ponavadi imajo trening dvakrat na dan. 
»Seveda ko ni tekme. Ko pa je tekma, je ritem 
popolnoma drugačen. Takrat imamo pred tekmo 
še kakšne analize preteklih tekem, pripravo na 
trening in pripravo na naslednjega nasprotnika«, 
mi je razložil. Izjemno je zadovoljen s pogoji za 
delo, po njegovih besedah so pogoji vrhunski. 
Izpostavil je: »Bonifika je vzorno urejena. Mislim, 
da imamo vrhunske evropske pogoje. Imamo 
veliko srečo, saj ima malo ekip tako dobre 
pogoje dela.« Na vprašanje ali je denarja za ekipo 
dovolj, se je nasmejal in dejal: »Z denarjem je pač 

tako, da ga nikoli ni dovolj. Ampak imamo zelo 
ambicioznega lastnika, ki želi vlagati in zmagovati, 
tako da sem izredno zadovoljen.«

Letos teče njegovo šesto trenersko leto, tretje 
v Sixt Primorska. Njegovo odločitev, da pride za 
trenerja ravno v ta klub je pojasnil: »Prišel sem 
predvsem zaradi tega, ker sem videl, da je zelo 
ambiciozen klub in ker so izjemno dobri pogoji 
za delo ter da lahko tudi kot mlad trener zelo 
napredujem skupaj s klubom.« Prepričan je, da 
je bila to dobra odločitev, saj so vedno boljši, 
kar nenazadnje skozi dokazujejo. Na vprašanje 
koliko časa namerava ostati v klubu, je odgovoril: 
»Jaz delam tako, kot da bom ostal deset let. V 
trenerski službi se sicer nikoli ne ve. Lahko greš 
že jutri, lahko pa dolgo ostaneš. Sem mnenja, 
da je potrebno gledati dolgoročno, za vnaprej 
in na tak način tudi delati«. Po njegovih besedah 
je ekipa uspešna zato, ker dobro trenira in ker 
so naredili dobro selekcije ekipe. »Pri izboru 
igralcev sem sodeloval tudi sam in prepričan sem, 
da smo imeli srečo, da smo pripeljali tako dobre 
igralce, ki hočejo zmagovat in na koncu smo 
dosegli to, kjer smo danes«, je ponosno povedal 
Jurica. Ker želijo vsako leto doseči nekaj več, so 
tudi cilji za prihodnost visoki in samozavestni. 
»Letos smo se kvalificirali za ligo ABA 1 in sem 
zelo vesel, da bomo na obalo pripeljali ekipe 
kot so Crvena zvezda, Partizan, Cibona in da 
lahko ljudje z obale vidijo vrhunsko košarko. 
Kot klub se želimo dvigniti za eno stopničko, 
da se poskusimo postaviti ob bok in tekmovati 
z najboljšimi ekipami v regiji«, je zanesenjaško 
povedal trener. 

Ob koncu pogovora sva se dotaknila še 
njegovega prostega časa, ki ga pravzaprav skoraj 
nima, saj cel dan posveti ekipi in treningom. »Ko 
je sezona, nimam veliko prostega časa. Takrat 
se posvečam ekipi in treningom in priznam, da 
sem sedaj, ko je sezona že skoraj pri koncu, 
res utrujen in komaj čakam, da se konča«, je še 
zaključil trener Golemac.

FOTO: KK Sixt Primorska/Jurij Kodrun

preživeti dopust v hiši z bazenom so sanje 
marsikatere evropske družine. In če hiška 
leži v mirni, prijetni okolici, kjer lahko 

gostje doživijo pristno domače okolje, okusijo 
dobrote, se osvežijo s kozarcem vina in spoznajo 
domačine, toliko bolje. Malce odmaknjeni kraji 
so s prihodom interneta in spremembo načina 
rezerviranja nenadoma postali dostopnejši in 
zanimivi tako za turiste, kot za domačine, ki bi se 
radi ukvarjali s turizmom.

Številne spletne platforme nudijo vsem, ki bi 
radi oddajali hišo, del hiše ali apartma veliko 
različnih možnosti.

Vstop v svet turističnega oddajanja
Vodilni evropski ponudnik počitniških hiš in 

apartmajev je dansko podjetje Novasol. Podjetje 
letos praznuje 50 let obstoja. V teh letih se je iz 
Danske razširilo po vsej Evropi. Danes imajo z 
lastniki počitniških hiš in apartmajev sklenjenih 
več kot 50.000 pogodb, številka pa raste iz 
leta v leto. V Sloveniji so prisotni od leta 2011 
in nenehno širijo izbor namestitev. Novasol je 
usmerjen v družinski turizem, največji tržni delež 
pa dosega na tržiščih severozahodne Evrope. 
Najpomembnejši trg je Nemčija, saj tu družba 

ustvari kar 70 odstotkov celotnega števila 
rezervacij. Sledijo skandinavske države, Avstrija 
in Nizozemska. Naša ponudba je zelo pestra in 
raznolika in sega od živordečih norveških koč 
v Fjellu do tradicionalnih fincas v sončni Španiji. 
Slovenski trg pa kljub majhnosti eden najbolj 
rastočih v celotni skupini in poleg rasti beleži 
veliko povpraševanje po novih ponudnikih.

Skok v bazen med trtami in oljkami
Novasol pa ni le spletna stran s pestro ponudbo 

raznih namestitev. Novasol nudi tudi svetovanje 
partnerjem za boljšo izkoriščenost kapacitet, 
prenovo obstoječih objektov in svetovanje pri 
naložbah v turistične zmogljivosti. Za vse to 
imamo bogate, več desetletne izkušnje in številne 

primere dobre prakse v bližnji in daljni okolici. 
Vsem, ki bi želeli z dodatnimi vsebinami, kot so 
whirpooli, savne in bazeni obogatiti ponudbo 
in dosegati višje donose in zasedenost, nudimo 
tudi brezobrestno financiranje ponudbe. Pot do 
dobre ponudbe in donosnega oddajanja pa se 
prične pri prvem obisku. Preko naše pisarne v 
Portorožu smo prisotni na terenu in vedno na 
voljo za pomoč ali nasvet.

noVasol

pRIlOžNOst ZA NOVE 
tURIstIČNE ZGODBE
Istra je skupaj s Krasom  izjemen turistični potencial. Obisk turistov narašča iz leta v leto, ponudba pa se prilagaja s počasnejšim 
ritmom. Turisti počasi odkrivajo tudi včasih bolj skrite in nedostopne kotičke podeželja in hkrati s tem nastaja povsem nova 
turistična ponudba. Zasebne namestitve, ki so bile včasih omejene le na apartmaje ob morju, se širijo tudi na podeželje.

Kontaktirate nas lahko na 
telefonski številki 05 674 65 02 
ali na e-mail naslovu: info@novasol.si.
NOVASOL SLOVENIJA
Direktor Andrej Babnik

jUrica golemac

zgodBa o UspeHU
»Jaz delam tako, kot da bom ostal deset let«
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Študij v Kopru je izpolnil vsa moja 
pričakovanja. 

Mi je prišepnil Amar Bapić, tuji študent iz BIH, ki 
pri nas obiskuje magisterij Matematične znanosti 
na UP FAMNIT. Obala ga je povsem prevzela, 
pravi, da rad počiva ob morju, gre s prijatelji 
na pijačo v Piran ali Portorož, poletne dni pa 
preživi na plažah v Kopru in Izoli. Navdušen je 
nad kakovostnim izobraževanjem, ki ga nudi 
fakulteta, pa tudi nad profesorji in osebjem, 
za katere pravi, da so zelo prijetni in da vedno 
priskočijo na pomoč. 

Živeti ob morju predstavlja velik 
luksuz.

Se zaveda prijazen, predvsem pa zgovoren 
Đorđe Mitrovič, študent Matematike na UP 
FAMNIT. Obožuje sonce, hrano, naš jezik in je 

zelo navdušen nad slovensko poezijo. Morje ima 
zanj velik pomen, pomaga se mu sprostiti, delati 
in učiti. Okolica je nanj naredila tako močan vtis, 
da mu je v čast živeti in študirati na Obali. Pravi, 
da smo tukajšnji ljudje zelo pridni, organizirani, 
kar pa ga je močno presenetilo je dejstvo, da zelo 
pazimo na naše zdravje, se veliko rekreiramo in 
zdravo jemo.

Preselili smo se zaradi varnosti in 
zdravja naših otrok.

So močne besede mlade mamice Irine Pavlova, 
ki se je iz Rusije, pred sedmimi leti, z družino 
preselila na Obalo. Takrat sta otroka imela 
le devet let, hodila v osnovno šolo, kjer sta se 
naučila slovenskega jezika in si s časoma ustvarila 
družbo. Rodni kraj bo za njih vedno ostal rodni 

kraj, je pa Slovenija postala drugi dom, Obala 
pa sinonim za krasno življenje.  V primerjavi z 
Rusijo jim je naša država majhna, vendar lepa in 
mirna. Hecno pa je bilo, ko mi je Irina priznala, da 
obožujejo naše štiri letne čase, predvsem pomlad 
in poletje, na kar mi nikoli ne pomislimo. Včasih 
se res ne zavemo, kje živimo.

Prišel sem na počitnice, ko me je 
prevzela tukajšnja klima, morje, 
sonce, prijazni ljudje.

Pripoveduje slikar Vianney Lefebre, doma iz 
Francije. Globoko v srcu se je zavedal, da se bo 
ščasoma preselil iz svoje rodne države, po obisku 
Kopra pa mu je postalo vse lažje. Odločitev je 
padla in poskusil je svojo srečo na Obali. Sam se 

preživlja z abstraktno umetnostjo in pravi , da 
ga je zelo presenetilo, kako hitro so ga ljudje 
v svetu umetnosti posvojili za svojega. Večjega 
kulturnega šoka ni doživel, saj je kot pravi  prišel 
živeti v čisto, zelo urejeno okolje, kjer mu 
navdiha za umetnine nikoli ne zmanjka.

Obala je pravljična, popolno okolje za 
družino.

Mi je z iskrico v očeh priznala Svetlana Apat, 
ki se je v Slovenijo preselila iz čiste ljubezni. Z 
možem, doma iz Izole, sta se spoznala v Moskvi, 
se na prvi pogled zaljubila in se kar hitro preselila 
na Obalo in ustvarila družino. Kljub temu, da 
je Svetlana vajena večjih mest, Slovenije ne bi 
zamenjala, saj je čista, varna in lepa. 

Priznam, da sem v mlajših letih tudi sama sanjala 
o tujini, razvitejših državah, večjih mestih,  bujni 
kulturi in priložnosti, da lahko iz sebe naredim 
nekaj več. Skozi življenje pa se vse bolj zavedam, da 
naši državi prav nič ne manjka. Obratno, imamo 
vse kar želimo. Naravo, krasno vreme, razvit 
turizem, razvito gospodarstvo, šolstvo. Nimamo 
večjih naravnih katastrof, kot so poplave, potresi, 
orkani. Živimo na prečudoviti zemlji, v sožitju z 
ljudmi in živalmi, brez vojn. Imamo vse o čemer 
bi lahko le sanjali.  In po prijetnih  pogovorih s 
sogovornikih mi je to postalo kristalno jasno. 

Klara Beltram

PRIJAVE: info@smt.si   
tel. +386 5 6712 800

web: www.smt.si

IŠČEMO NOVE SODELAVCE
SMT je visokotehnološko podjetje s sedežem v Portorožu. Ukvarja se z 

raziskavami, razvojem, proizovdnjo in prodajo elektronike. 

OPIS DELA:
Dela v razvoju in proizvodnji elektronike, dela v prodaji, nabavi in v 

skladišču elektronskih komponent in elektronike.

POGOJI:
• Redna motivacija in kultura dela
• Predanost delu in prilagodljivost

• Sposobnost timskeaga dela in samostojnega dela po potrebi
• Pripravljenost na stalno učenje in prejemanje novih znanj in tehničnih 

rešitev

PREDNOSTI:
• Izkušnje na podobnih področjih

• Poznavanje in rokovanje z elektrotehnično dokumentacijo
• Izkušnje v projektiranju, izdelavi specifikacij in stroškovnikov

KAJ NUDIMO:
• Pogodbo za nedločen čas (poskusna doba 6 mesecev)

• Redne mesečne prejemke
• Možnost dodatnih izobraževanj, usposabljanj in napredovanja

Idealen kandidat ni niti premalo niti preveč usposobljen za dela, ki jih 
opravlja, glede na to da je raven strokovnih kompetenc zelo povezana 
z motivacijo za delo. Motivacija ima izredno močan vpliv na kakovost 

dela vsakega zaposlenega. To povezavo je potrebno aktivno 
upoštevati, ker verjamemo, da vsota posameznikovih naprorov in 

prizadevanj določa uspeh vsakega podjetja.

ŠtUdenti

pogoVori

KO tUJA DRžAVA pOstANE 
tVoj noV dom
Amar Bapić, Đorđe Mitrovič, Irina Pavlova, Vianney Lefebvre in Svetlana Apat prihajajo iz različnih koncev sveta, veže jih 
pa skupna točka in to je naša Obala. Čeprav se nam včasih zdi povsem nepojmljivo, kako se lahko ljudje iz večjih, pa tudi 
razvitejših držav preselijo k nam in tukaj ustvarijo novo, boljše življenje, je tega čedalje več. Sploh kar se tiče prelepe Obale, 
za katero Svetlana Apat pravi, da je pravljična in popolna za družino. A gremo lepo po vrsti.
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alkotestov takrat še ni bilo. Vlaki so vozili 
pod dvojno paro, pod paro lokomotive 
in »pod paro« sta bila tudi strojevodja 

in ključar, včasih pa kar cela posadka.  Ja, tej 
znameniti gospe Porečanki niso zastonj rekli tudi 
vinska železnica, Italijani so jo poimenovali celo 
pijanec.

Po progi so namreč v Trst med drugim 
pretovorili resnično velike količine vina, pa tudi 
za ekipo, ki je vlak upravljala, se je vedno kaj 
našlo. Nič nenavadnega in čudnega, saj se je bilo 
treba odžejati, še posebej v poletnih dneh, ko je 
sonce peklensko pripekalo in je bilo v lokomotivi 
ob peči neznosno vroče. Žeja na vlaku je bila torej 

neznosna. Kmetje so posadkam na lokomotivah 
tako z veseljem, za nekaj krajcarjev, odstopili 
pletenko ali dve vina.

Tudi otroci so se neizmerno zabavali, ko so 
skakali na vagone in iz vagonov, prav posebno 
zabavno pa jim je bilo, ko so tirnice lahko ob 
vzponu namazali z zrelimi figami in čakali, kaj se 
bo zgodilo. Vlak je namreč v tem primeru začel 
zdrsavati in se na zadnje ustavil. To so vlakovodje 
noreli, otroci pa se zabavali. In ko ni bilo na 
razpolago zrelih fig? Takrat so se poslužili milnice 
in zabava se je lahko nadaljevala.

Sicer pa se k Porečanki znova vrnemo v 
naslednji številki. Da njeno zgodbo spremljate, se 
moremo zahvaliti pivnici in restavraciji Stazione 
Parenzana, kjer boste ob izrazito istrskem 
ambientu lahko uživali ob odličnem vrčku piva, 
ki ga pridelujejo sami, in domačih dobrotah. Tudi 
tokrat smo za to, da ne bi prišlo do pomote, 
nenamerne zmote v podajanju zgodovinskih 
dejstev, pokukali v knjigo Parenzana, železnica za 
vse čase, pa tudi splet je naš zaveznik.

KUlinariKa

roK deKorti 

BOBIćI

Stazione Parenzana
Seča 81, Portorož
Tel 0820 072 52
www.stazione-parenzana.si
info@stazione-parenzana.si
fb: Stazione Parenzana
ig: stazioneparenzana

Kaj Bi pa danes 
jedli za Kosilo?

Domači rezanci s paradižnikom in 
baziliko
- 100 g rumenjaka
- 100 g moke durum ali navadne (najbolje pol 

pol)
- žlica olja 
- ščepec soli

Vse sestavine zgnetemo skupaj, testo 
pustimo počivati približno 15min, ga dobro 
pomokamo, zvaljamo na približno milimeter in 
pol debeline, z nožem ga narežemo na želeno 
debelino, za katero se odločite sami. Jaz si jih 
najraje narežem na pol centimetra širine.
- 6 daterinov ali češnjevih paradižnikov 

narezanih na četrtine
- 2 suha paradižnika narezana na kolobarje
- fino sesekljan strok česna
- 1 dcl suhega belega vina
- sveža bazilika
- solni cvet 
- grobo mleti poper
- peperončino (po želji)
- nariban parmezan 

Najprej damo tri žlice olivnega olja v 
skodelico in v hladilnik, da se strdi. Vzamemo 
ponvico za pašto in pristavimo lonec z vodo, ki 
jo osolimo. V ponvici segrejemo olje, dodamo 
fino sesekljan česen, ga popražimo, dodamo 
daterino narezan na četrtinke, dodamo belo 
vino, sol, poper, suhi paradižnik in pokuhamo. 
Sedaj je čas, da vzamemo sveže rezance in jih 
damo v lonec z osoljeno vodo. Paziti moramo, 
saj se sveži rezanci skuhajo v minuti, če so 
široko rezani pa v minuti in pol. Rezance 
precedimo in jih damo v ponvico z omako, 
pokuhamo in odstavimo.

Sedaj je čas, da med mešanjem dodamo 
riban parmezan, natrgamo sveže liste bazilike, 
po želji tudi in hladno olivno olje, ki poskrbi, 
da veže omako na rezance in naredi resnično 
pravo pašto.

Vitaminska solata
- mešana solata (rukola, ledenka, motovilec...)
- 4 jagode narezane na četrtinke (odvisno od 

velikosti)
- Ena žica goji jagod
- nariban korenček
- 2 žlici olivnega olja
- 1 žlica lanenega ali konopljinega olja
- avokado narezan na rezine
- sveže dišavnice (po želji)
- 1 žlica limoninega soka
- 1 žlička lanenih semen

Vsa živila zmešamo. Asortima živil v taki solati 
poskrbi za dnevni vnos vitaminov, aminokislin... 
Ne smemo pozabiti, da v moderni prehrani 
zaužijemo prekomerne količine nasičenih 
maščob (maslo, mast), ki zvišujejo pritisk 
in preprečujejo normalno delovanje telesa, 
na drugi strani pa zaužijemo veliko premalo 
kvalitetnih olj, ki so bistvenega pomena 
za polnovredne obroke. Zato brez strahu 
uporabljajte laneno, konopljino in olivno olje. 

Dober tek in lep dan

parenzana

otroŠKi smeH in VinsKa 
žElEZNICAprvotna ideja mojih člankov o hrani je bila 

odkrivanje tipičnih istrskih jedi pri izkušenih 
prebivalcih naše prelepe obale. Žal pa niso 

vsi navdušeni nad izdajo družinskih receptov, 
oziroma potrebujejo več časa, da me spoznajo in 
se odločijo za sodelovanje z mojo malenkostjo.
Ker rad počnem stvari izven okvirjev, sem želel 
predstaviti enega izmed najbolj tipičnih krožnikov 
na skoraj nedostojen način. Skoraj.Ker zadnje čase 
slišimo in preberemo ogromno o slabi kvaliteti 
mesa, o uvozu okuženega mesa, ne najlepšim 
ravnanjem z živalmi, sem za recept povprašal 
ljubeteljico živali Katjo. Pri kakšni starejši istrski 
noni bi s tem vprašanjem najbrž dobil nekaj krepkih 
s kuhalnico.Katja je veganka, ki ves svoj prosti čas 
in denar posveča brezdomnim, zanemarjenim in 
drugače trpečim živalim. Ker je pa obenem tudi 
gurmanka, zelo rada kuha in skuša predstaviti ta 
način prehrane tudi vsejedom, kot sem jaz. Med 
njenimi mucki in kužki si je vzela čas, da sva skupaj 
pripravila to preprosto in okusno jed, ki nas greje 
predvsem v prvih jesenskih mesecih. En dan pred 
mojim prihodom je čez noč namočila suh fižol, 
pridelek lokalnega kmetovalca. Prvo vodo je odlila 
in skuhala fižol do polovice, za kar je potrebovala 
približno pol ure. Nato je vodo ponovno odlila 
in jo zamenjala s svežo. Tokrat je dodala v vodo 
sol, nepekočo suho dimljeno papriko, lovorjev 
list z vrta, domačo paradižnikovo mezgo, poper 

in cele stroke česna. Deset minut pred koncem 
kuhe je v juho dodala na kocke narezan krompir in 
bobiće, kot rečejo koruzi v istri. Po želji lahko juho 
zgostimo z na olju prepraženo moko. Katja se je 
odločila za lažje, nemočnate bobiće. Na krožniku 
jih je prelila z domačim olivnim oljem in zraven 
ponudilia sveže pečen polnozrnat kruh ter kozarec 
refoška.

Za lažjo predstavo sestavin:
- pol kilograma fižola
- 3 manjši krompirji
- 2 decilitra paradižnikove mezge
- 2 žlici dimljene sladke paprike
- 3 listi lovorja
- 5 celih strokov česna
- 5 koruznih storžev
- sol in poper
- olivno olje

Upam, da sem s tem receptom pritegnil tudi 
pozornost ljudi, ki se prehranjujejo dugače. Ni 
potrebno, da je vsak dan na krožniku meso. Obstaja 
ogromno načinov s katerimi lahko okusno zelenjavo 
spremenimo v vrhunske krožnike in se obenem 
približamo istrski tradiciji. Najpomembneje pa je, 
da se pri pripravi potrudimo po najboljših močeh 
ter kupujemo lokalno, sezonsko in domače. Kljub 
temu, da je bila koruza v naši izvedbi recepta 
lanska in iz zamrzovalnika.

Nahajamo se v krasnem, obzidnem, mediteranskem mestecu Piran, ki ga krasi 
bogata kulturna dediščina. Leta 1692 se je tu rodil znani violinist in skladatelj 
Giuseppe Tartini. Njegova rojstna hiša in osrednji trg, na katerem se le ta nahaja 
nosita njegovo ime. Na samem obrežju Pirana, v enkratni bližini morja Vas 
ena poleg druge pričakujeta družinski restavraciji PAVEL in PAVEL 2. Tu Vam 
ponujamo mednarodno kuhinjo s poudarkom na morskih specialitetah. Iz izvirnih 
hišnih receptov Vam bomo pripravili nepozaben okus svežih morskih dobrot.

Naj omenimo nekaj jedi pripravljenih na več načinov: ribe, jastogi, rarogi, 
škampi, školjke, ribji karpačo, tartufi, jedi iz prvovrstnega mesa in še mnogo 
drugih poslastic. Navdušila Vas bo izbira živih jastogov v bazenu z morsko vodo. 
Odlična odprta in buteljčna vina  pa bodo popestrila Vaš obisk. S štiridesetletno 
tradicijo in kot istrani obvladamo navade in kulinariko tega kraja, kar se pozna pri 
gostih, ki se rad vračajo k nam.

Pregovor pravi, da se pri Pavlu vedno dobro jé. Veselimo se Vašega obiska.

Od decembra 2014 se v restavraciji Capra posvečamo ustvarjanju 
nepozabnih doživetij. Ne zadovoljimo se zgolj s tem, da se naša restavracija 
nahaja le nekaj korakov od morja, mi pa vam ob toplih dneh strežemo 
vrhunske jedi ob izbrani pijači na sončni terasi - zasledujemo popolnost.

Naše poslanstvo je nuditi strankam celostno doživetje. Na prvem mestu s 
kombinacijo lokalno-mediteranske kuhinje izpod taktirke Marje Černe ter z 
dosledno postrežbo, ki jo krasita kulinarično in enološko svetovanje. Takoj 
za tem sledi vzdušje. Edinstven interier združuje moderne in tradicionalne 
prvine, nastopi prekaljenih glasbenikov pa ga še dodatno oplemenitijo. 
Poleg prirejanja se Capra dogodkov rada tudi udeležuje, s tem pa daje svoj 
doprinos k razvoju kulturnih in športnih aktivnosti v regiji. Z veseljem smo 
pokrovitelji rubrike o starih istrskih receptih v novem časopisu OBALAplus.

Restavracija Capra
Pristaniška ulica 3, 6000 Koper

Spletna stran: www.capra.si
E-mail: info@capra.si

Facebook naslov: CapraKoper
Instagram naslov: capra_restaurant

poKroVitelji rUBriKe o istrsKi KUlinariKi
Tomaž Zavec
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oVen
Prvi del meseca vam je naklonjen, z izjemo mlaja, ki 
bo 4. maja. Minimalno se izpostavljajte in ne napenjajte 
mišic, posebej velja previdnost v prometu.  Kasneje 
boste vse do sredine meseca nadomestili kratek 
zastoj, saj lahko v svoja jadra ujamete moč Marsa in 
Venere za vse osebne, poslovne in čustvene zgodbe. 
Vpeti v posel boste imeli srečno roko pri sklepanju 
dogovorov, posebej po 22. maju vas čaka zaključevanje, 
kar se bo poznalo na vašem kontu. Za mlade bo delala 
Venera, ki začara romantične zgodbe in če nimate 
časa za te zadeve, se morate malce umiriti. Med 11. 
in 14. si uredite frizuro. Počutje bo večji del prvega 
dela odlično, izboljšalo se vam bo zdravje in če si boste 
želeli  zdravstveno sliko počutja še izboljšati, začnite s 
hojo. Po 22. boste fit in kot novi.

BiK 
Najprej  vas 4. maja čaka mlaj, ki bo poskrbel za 
zanimiv preobrat na domačem parketu. Seveda bodo 
svoje dodale druge zvezde, ki vozijo poleg  lune 
naša  življenja in prinašajo čisto določene dogodke. 
Standardno od nekdaj velja, da  maj mesec prinaša 
pričakovane pozitivne preobrate in če boste nekoliko 
znižali svoje želje in obrusili načrte, boste konec 
meseca vseeno zadovoljni  z doseženim. Med 7. in 16. 
na vsak način vključite vse pisne, poslovne zadeve. 
V tem času vam je naklonjen tudi Merkur, ki prinaša 
odlične realizacije. Za mlade  po srcu diši po ljubezni. 
Imate slabe ocene? Dobili boste možnost popravka. 
Vsi, ki imate v mislih kakršnekoli nepremičninske 
posle, vezane  na prodajo ali nakup oziroma najem, 
ujemite najboljše dneve tega meseca, ki bodo po 17.!

DVOJČEK
Maj mesec bo v drugem delu veliko bolj prijazen in 
uspešen. Med mlajem, ki bo 4. maja, pa vse do 12. 
umirite svoje »hormone« in počakajte na čas po 15., ko 
se vam bodo zvezde nasmehnile najprej na službenem 
poligonu. Za tiste resne, ki delate za druge ali za 
sebe, bo nastopil ugoden čas za sajenje vaših najbolj 
norih poslovnih idej. Zamudniki, ki imate študijske 
dolgove, pozabite na sonce in sedite k knjigam, še je 
imate nekaj časa za popravljanje napak. Če ste imeli 
v mislih popravke (beri operativne posege ali posege 
na zobeh), se zdravnikom izogibajte  med 15. in 19. 
V primeru, da ste imeli v načrtu posle (beri nakup, 
prodaja, najem) povezane z nepremičninami, možno 
je, da boste naredili napako, kot bi stopili v prazno. 
Počakajte z akcijami!

raK
Maj vas prepričuje, da imate vse pod nadzorom, še 
posebej, ko gre za čustva.  Ljubezen, ki vam jo dajejo 
drugi, vam daje občutek varnosti, ki je podlaga za 
več uspeha na vseh področjih življenja. To posebej 
velja za rojene v prvih dneh znamenja. Uran obljublja 
dinamične spremembe na vseh nivojih. Poslovno se 
boste stabilizirali od 8. naprej  in vrhunec dosegli 
po polni luni, 18. maja, takrat  lahko naredite tudi 
kakšno bolj drzno potezo, ki bo dala odlične finančne 
rezultate. Tisti, ki ste na svobodi, torej brez partnerja 
ali brez službe, brez dela, če imate svoj posel lahko 
pričakujete pozitiven preobrat, seveda v primeru, 
če boste sami aktivni. Nič ne boste zamudili, nič 
vam namenjenega vam ni ušlo iz rok. Pred vami je 
pomemben korak naprej! Čas je, da si uredite življenje.

leV
Sedaj je čas, da izstopite iz svojih okvirjev in naredite 
korak nazaj, da bodo lahko še drugi zadihali. Če boste 
zanemarili svoj značaj, potem bo vse potekalo, kot je 
prav. Seveda boste to izkušnjo razširili še na posel, 
celo na politiko, kar  vam bo navrglo nekaj več denarja 
kot pred časom. Rojeni v prvih dneh znamenja bodite 
malce previdni, ker vam lahko ponagaja Uran! To velja 
za vse pozicije. Tako zasebno kot poslovno. Potrebna 
previdnost, pozornost se nanaša  na prvo polovico 
meseca, in sicer med 7. in 22. majem. Po tem datumu 
se vam bo odprlo. Glede zdravja pa vam kaže odlično. 
Če se lotimo še ljubezni, vam kaže odlično. To je vaše 
področje, ki ga vrhunsko obvladate in tu boste blesteli 
in slavili zmage. Še posebej to velja za samske leve in 
levinje. Ste si ogledovali  sanjsko stanovanje? Svoje 
sanje lahko v tem letu realizirate.

deVica
Poslovno se vam odpirajo sijajne priložnosti za izredni 
zaslužek. Uporabite svoj talent za bančne transakcije. 
Sedaj  imate najboljšo priložnost za modro vlaganje. 
Vlaganje v dom zmanjšajte na minimum. Škoda bi bilo, 
da bi poslovno investirali v hišo, saj bi bila to v tem 
trenutku velika napaka. Zamudili bi pravi trenutek. 
Prava odločitev vam bo prinesla bogat izplen. Seveda 
morate vse  načrtovane posle speljati oziroma 
realizirati v prvem delu meseca, do 18. V  drugem 
delu meseca pa boste dobili večji priliv, ki bo povezan 
s potovanji in tujino.  Mladi ste bolj za ljubezen in tudi 
za vas prihajajo prijazni časi. Ne pozabite na študij, 
vzemite knjige vsaj občasno v roke. Glede zdravja pa 
velja, da bi vam prav prišel obisk zobozdravnika. V 
primeru, da vam napovedujejo  kak operativen poseg, 
se odločite po tehtnem premisleku.

teHtnica
Sijajna, popolnoma nova ljubezenska zgodba se začenja 
prav za vse tehtnice, ki ste še samske. Rojeni v drugi 
dekadi boste brez bremen iz preteklosti,  osvobojeni 
in polni optimizma gledali naprej v prihodnost. Tisti, ki 
pa ste že od prej v zvezi, se bo ta utrdila in vas osrečila. 
V poslu ste si bolj zagnani nakopali veliko dela in tudi 
skrbi. Zato morate razmisliti o svojem zdravju, da vas 
ne bodo bolezen, utrujenost, izgorelost preusmerile v 
posteljo! Naredite temeljito reorganizacijo in opustite 
vse tiste projekte, ki niso ta hip »živi«. Za rojene v 
tretji dekadi: vam je ostala energija in volja za uvajanje 
novosti. Usmerite svoje krmilo v pridobivanje novih 
poslov, lahko tudi za morebitni nakup nepremičnine.
Tudi v sodnem sporu boste absoluten zmagovalec. 

ŠKorpijon
Nekaj izjemno pomembnih dogodkov bo zaznamovalo 
4. 5. Opozicija Urana z vašim soncem je lahko 
spodbudna ali pa pogubna. Kako bo, je vaša izbira! 
Če boste sprejeli svoje slabosti (zamerljivost, 
maščevalnost), jih boste z lahkoto uporabili v svoje 
dobro in bodo postale vaš najmočnejši adut. Glede 
zasebnega in poslovnega partnerstva enostavno ne 
veste, kaj bi. Razjedajo vas sumi in dvom glede vsega. 
Najhuje bo 18. 5. Trenutno vam zmanjkuje samozavesti 
s pomočjo katere vedno rušite vse prepreke. Na 
poslovnem področju vas čakajo radikalne spremembe. 
Poslušajte svoj notranji glas! Bodite previdni  in zviti. 
Resnica vas bo na nek način prizadela, s časom pa 
boste spoznali, da je čas, da naredite ostro selekcijo v 
svojem ožjem poslovnem krogu! Čaka vas veliko dela.

strelec
Nekaterim med vami bo mesec maj prinesel konflikt 
na poslovnem področju.   Aduti so na vaši strani, 
toda brez boja ne boste zmagali in dosegli cilja. Svojih 
principov se držite posebej 18. in ne popuščajte, 
čeprav vas  bodo skušali ustrahovati  in izsiljevati. Po 
21. vas čaka potovanje na katerega je najbolje, da greste 
sami. To bo zelo uspešna poslovna pot. Pred vami je 
ogromno dela, zato zavihajte rokave in ne popuščajte. 
V svoje delovno okolje dobite novo poslovno moč, 
čaka vas prilagajanje! Svojega znanja ne postavljate kot 
oviro pri sodelovanju. Izbira, kdorkoli jo je opravil, 
je za vas idealna. Oseba, ki vam je predstavljena, se 
bo izkazala kot izjemna priložnost za vse. Tudi na 
zasebnem področju bo pomembno zaznamovala vaše 
življenje. Ljubezen je še vedno v zraku.

Kozorog
Samski, rojeni med 22. in 24. 12., ste pred izzivom, ali 
bi svojo zvezo uradno potrdili, ali bi še malo počakali. 
Vam vsekakor bolj diši poizkusno skupno življenje, da 
vidite, če ste res ustvarjeni drug za drugega! Rojeni v 
tretji dekadi bodite v času polne lune, ki bo 18. maja,  
zaradi Plutona previdni. Poslušajte nasvete in intuicijo. 
Nič ne boste zamudili, niti poslovno niti zasebno. 
Rojeni v drugi dekadi boste zmagovali na zahtevnih 
poslovnih razpisih, zato morate temeljito pripraviti 
vse projekte in pametno izbrati sodelavce. Tudi rojeni 
v prvi dekadi imate burno poslovno življenje, zato je 
potreben premislek glede denarja in nakupa. Modra 
odločitev vam bo prinesla zajeten finančni priliv, nekaj 
tudi na račun dela v preteklih mesecih. Tudi študij vam 
kaže dobro, zato se vam splača malce potruditi, da 
boste čez poletje imeli več časa zase. Pazite na kolena 
in gležnje.

Vodnar
Maj mesec napoveduje zahtevno obdobje.  Še posebej 
med 3. in 6. upočasnite svoje akcije, da ne naredite 
usodne napake. Vse poslovne poteze premislite in 
prespite. Pred vami je obdobje velikih sprememb, tako 
zasebno kot poslovno.   Čaka vas selitev, odločitve 
glede razmerja (ali ostanete skupaj ali se razidete). To 
še posebej velja za rojene  med 21. in 27. januarjem. 
Vsekakor je potrebno v razmerje vložiti več energije, 
več sebe, saj bo edino to prineslo nekaj dobrega.   
Samskim vodnarjem se nasmiha ljubezen. Še vedno 
nabirate znanje in ste nekoliko zanemarili študij, zato 
morate temeljito zavihati rokave. V tem mesecu  boste 
poklicani, da presodite pomembno poslovno zadevo.  
Skušajte se  oborožiti z resnico, saj se boste edino na 
tak način izognili poslovni izgubi. 

riBi
Maj je mesec, ki vam bo odkril prihodnost. Čisto po 
naključju boste dobili prave informacije, ki vam bodo 
izjemno koristile. V partnerstvu vam kaže zelo dobro, 
oseba, ki ste jo izbrali, vam je popolnoma naklonjena 
in predana. Sedaj ugotavljate, da je naporno živeti v 
dvoje, vendar je še slabše, če si sam. Glede zdravja 
pa je potrebno upoštevati priporočilo zdravnika, 
posebej  glede nog. Narediti morate vse, da se boste 
dobro počutili, zato začnite z redno hitro hojo. Na 
poslovnem področju vam kaže zelo dobro. Brez  truda 
boste naredili velik  poslovni met, ker boste ob pravem 
trenutku na pravem mestu. V tem mesecu lahko rojeni 
med 19.  in 22. februarjem naredite tudi velik poslovni 
premik. V pomoč vam bo Uran, od 5. maja dalje pa tudi 
Merkur. Lahko poslujete z nepremičninami. Nakup ali 
prodaja vam bo uspela.

HorosKop maj

Ko kdo izgovori ime Anika Horvat, se 
mi pred očmi prikaže simpatična in 
energična Primorka, v glavi pa se mi 

odvrti refren zimzelene skladbe: »Lahko noč, 
temne ulice in vam lahko noč, trudni koraki …«  
Za priljubljeno primorsko pevko je že dobrih 
20 let kariere, pred njo pa še veliko izzivov, ki 
jih sprejema z odprtimi rokami. Trenutno je tik 
pred izdajo novega albuma Ko se prebuja dan. 
Ste tik pred izdajo albuma, ki ga boste 
kmalu predstavili. Kaj nam pripravljate?

Res je. Prav te dni izide moj deveti studijski 
album z naslovom Ko se prebuja dan. Na njem 
je devet skladb, ki sem jih ustvarila s svojo ekipo 
v zadnjih treh letih ter dva nova singla – skladba 
Tika tak, ki je na radijske postaje prispela prejšnji 
teden in pa duet z Luigijem Kozlarjem, prelepa 
pesem Pada, ki jo bova skupaj predstavila jeseni.
Kje ste dobili navdih za naslov albuma?

Ko se prebuja dan, lahko vedno začneš znova, 

pred tabo je vse. Nisem veliko razmišljala 
o naslovu albuma. Ko smo izbirali sliko za 
naslovnico albuma, mi je moj prijatelj in fotograf 
Urban Cerjak rekel, naj nič ne kompliciram, da 
naj izberem to, kar mi bo takoj všeč. To je to. 
Potem sem zelo hitro izbrala sliko ob oknu. 
Naslov pa je prišel kar sam, saj je na albumu tudi 
skladba Ko se prebuja dan.
Kakšna presenečenja nas čakajo na novem 
albumu in kako se razlikuje od prejšnjih?

Nobenih presenečenj ne bo oziroma vsaj 
šokantnih ne. [smeh] Je pa album zelo raznolik 
in me je bilo kar malo strah, kako se bo vse 
povezalo. Pa je bil strah odveč, saj dobivam kar 
lepe kritike. V smislu, da odkar so dali moj nov cd 
v avto, se vrti samo to. No, seveda tisti, ki sploh 
še imajo cd predvajalnik v avtu. [smeh] Ampak to 
je že druga zgodba.
Ste k sodelovanju povabili tudi kakšnega 
zanimivega gosta? Se nam obeta zanimiv 
duet?

Že prej sem omenila Luigija in najin duet Pada, 
ki je duet sicer postal kasneje, saj je Luigi pesem 
lani že izdal sam. Ampak ko sem jo slišala in sva 
jo enkrat zapela skupaj na nastopu, sem ga lepo 
prosila, če jo lahko posnameva v duetu. In Luigi 
je bil za. [smeh]
Znana ste po prepletanju različnih 
glasbenih zvrsti. Kakšne zvrsti bomo 
lahko slišali na prihajajočem albumu? Vam 
je katera zvrst bližje od ostalih?

Danes je pop zelo zelo širok pojem in ker se 
ne maram predalčkati, bi najlažje rekla, da je 
album pop, svež, moderen a hkrati tudi moj, 
v tem smislu, da se prepozna moj način in da 
kljub temu, da sem zelo raznolika, pesmi vseeno 
pašejo skupaj.
Kakšno se vam zdi trenutno stanje in 
odnos do slovenske glasbe?

Stanje slovenske glasbe je odlično, saj ogromno 
ljudi ustvarja glasbo, ki je zelo raznolika. Sama 
bi lahko naštela kar nekaj mladih primorskih 
odličnih glasbenikov, s katerimi sem si blizu in 
so mi top. Seveda z njimi tudi sodelujem in to z 
velikim veseljem. Jure Lesar, Benjamin Vukovič, 
Gedore, Luigi Kozlar so tisti, s katerimi sem 
sodelovala tudi na albumu. 

Lahko bi rekli, da je vaša glasbena kariera 
zacvetela leta 1996 z zmago na Melodijah 
morja in sonca z zdaj že zimzeleno skladbo 
Lahko noč, Piran. Leta 2017 vam je zmaga 
za las ušla. Ali vas bomo letos lahko spet 
videli na odru Melodij morja in sonca?

Letos me ne bo na Melodijah morja in sonca, ker 
sem skoncentrirala vso energijo v predstavitev 
albuma po Sloveniji. Do jeseni me čaka kar nekaj 
koncertov z bendom in tega se zelo veselim.
Kdo je vaš vzor?

Moji vzorniki so seveda moji starši, ampak svoje 
vzore spoznavam tudi na svoji poti. Predvsem so 
moji vzori ljudje z veliko empatijo do drugih ljudi. 
Ljudje, ki so uspešni v življenju, pa ne samo na 
poslovnem področju, ki znajo živeti, predvsem 
pa iti naprej. Ki znajo ljubit tako močno, ker 
verjamejo vase. Uau.
Če bi lahko ustvarili duet z enim izmed 
znanih glasbenikov oz. glasbenic na svetu, 
koga bi izbrali?

Robbija Williamsa. Ker mi je všeč, da se zjoče 
na odru. Ja, on se lahko. Ker je najlepše zapel 
pesmi od Frank Sinatre. Ker mu verjamem.

Manca Hribovšek

interVjU

aniKa HorVat
Ko se prebuja dan, se prebudi tudi Anika Horvat

Javni poziv krajanom Krajevne skupnosti 
Portorož
KS Portorož sklicuje v petek,  17. maja, 
zbor krajanov, ki bo potekal ob 17. uri na 
sedežu Krajevne skupnosti Portorož, in 
sicer na naslovu Obala 16. Namen zbora 
je seznanitev z delom sveta KS v novem 
mandatu. 
Vljudno vabljeni na prijetno druženje. 
Poskrbljeno bo tudi za osvežitev in prigrizek.
Člani sveta Krajevne skupnosti Portorož

Astro.roza@gmail.com
041 696 809
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NEpREMIČNINE

Kaj je UporaBno 
doVoljenje
S 1. junijem 2018 je v veljavo stopil nov zakon o graditvi objektov, ki veli, da je 
potrebno ob vsakem nakupu nepremičnine, ko kupec zaprosi za posojilo, priložiti 
kopijo gradbenega dovoljenja oziroma uporabnega dovoljenja. Prav tu pa naši 
kupci velikokrat naletijo na težavo.

Obala nepremičnine d.o.o.
Obala 16, 6320 Portorož

Tel 05 674 10 30
Mob 041 35 22 00

info@obala-nepremicnine.si

Načrtujete prodajo svoje nepremičnine?
HITRO, STROKOVNO IN ZANESLJIVO.

info@obala-nepremicnine.si
www.obala-nepremicnine.si

Obala 16, 6320 Portorož
T: 041 35 22 00

Ankaranska cesta 7b, Koper

naj najprej na kratko razložim, zakaj je nujno 
potrebno priložiti uporabno dovoljenje. 
Uporabno dovoljenje namreč izkazuje, da je 

objekt, ki je predmet prodaje, zgrajen skladno z zakonom, 
skladno z zanj izdanim gradbenim dovoljenjem in spremno 
projektno dokumentacijo. Poleg tega je uporabno 
dovoljenje dokument, ki potrjuje, da je objekt oziroma 
nepremičnina varna za uporabo. 

In prav na tem področju se kupci soočajo z velikim 
problemom, saj je na trgu tudi veliko neurejenih 
nepremičnin. Najlažje pod tem vprašanjem prodaje s 
pridobivanjem gradbenega oziroma uporabnega dovoljenja 
je možno kupit oz. speljati postopek prodaje stanovanj v 
blokih. Bloki kot taki se namreč niso spreminjali, niso se 
dozidavali ali nadzidavali, kar pomeni, da navzven niso 
spreminjali svoje oblike in običajno se relativno hitro lahko 
dobi potrebno gradbeno oziroma uporabno dovoljenje, ki 
se ga doda kot prilogo za vlogo za odobritev posojila. 

Vse banke namreč želijo imeti kopijo uporabnega 
dovoljenja, če želite dobiti posojilo. Kupci nas zato 
zaprosijo, da jim poleg osnutka pogodbe, kjer je točno 
razdelano kakšna je struktura oziroma dinamika plačila, 
koliko ima stranka lastnih sredstev in koliko se predvideva 
bančnega posojila, da se priloži še kopija uporabnega 
dovoljenja in seveda zraven tudi dokaz o skladnosti 
pozidave objektov v skladu z gradbenim dovoljenjem. 
Predvsem v primeru novejših gradenj  to za nas ni težek 
postopek.  Tu govorimo o nepremičninah, ki so bile 
zgrajene po letu 2000. Novejša kot je nepremičnina, lažje 
je speljati postopek pridobitve posojila za kupca. 

Sicer pa se v naši agenciji Obala nepremičnine vedno 
radi posvetimo prav vsakemu izmed vas in skupaj z vami 
rešujemo težave na katere naletite ob prodaji ali nakupu 
nepremičnine.

Branko Lončar
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